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Z MUZEJNÍCH SBÍREK Jiří Sekera

Požár města z roku 1834

Povzbuzení ku pomoci nešťastným Blatenčanům
3. část

Neplačte, nešťastní Blatenčané, 
ukojte se, setřete si slze ze tváří 
zbledlých a z očí zakalených  a patřte 
kolkol sebe, spatříte, že vám na zápa-
du vašem ještě slunce naděje vychází, 
pozdvihněte očí svých k nebesům 
a spatříte písmem plápolajícím, jež 
samo neštěstí vaše vyrýlo, psáno, 
„že Bůh, otec tvorstva, život dal, 
chleba také dá“. /Kamarýt ve svém 
Mariánském chválozpěvu./ „Narodil 
se člověk, vyrostl mu zub, i vyroste 
pokrm na zub ten pro obživu jeho.“ 
/Weisnerovy bajky./

Pohleďte jen tam, do čela vašich 
spálenišťat a tato pojištění ještě patr-
něji spatříte. Nevidíte tuto dům Boží, 
chrám Pánu posvěcený? Hleďte, toť ještě patrný důkaz, že Bůh, náš 
stvořitel, svou milostí vás z bídy a nouze této opět vytrhnouti chce. 
Vždyť víte ještě, když ona hrozná nemoc mezi vámi se vztěkala, že 
jste tam před trůn boží prosby zanášeli a že uslyšel Svrchovaný hlasu 
vašeho. Vždyť víte, že když veliké mokro, neb nesmírné sucho ourod-
nost na rolích vašich vyhubiti hrozilo, a vy v chrám Páně před oltář 
Boží na kolenách modlitby jste skládali, že Otec laskavý slunečka ku 
zahřání osení, neb obvlažícího deště seslal. Víte slovem, že ve všech 
vašich potřebách pouze tam v té svatyni outočiště nalézáte a Bůh 
nedal posvkrniti domu svého. Tedy vizte, že to pohnutkou, abyste 
i nyní ve vaší přítomné bídě tam opět pomoci hledali a před trůn Boží 
prosby skládali.

Zajisté Otec nebeský, když o pomoc k němu volati budete, vyslyší 
hlasů vašich a sešle pomoc shůry. 

Ohledněte též se kol a kolem vás a uvidíte, že všude outrpní, 
laskaví, dobročinní sousedé a vlastencové obcují, kteří vám zajisté 
přispěti neobmeškají a kteří si potěšení z toho dělati budou tolika 
nešťastníkům napomáhati. Oniť zajisté znají tíži a břemeno neštěstí 
vašeho, vědouce, že snad ještě oni, aneb jestli oni ne, snad potomci jich 
od vás, neb vašich potomků pomoci potřebovati mohou, aneb snad již 
dříve potřebovali. Oni vědí, že člověku každému stejný osud vypsán 
jest, ač by se třeba jiným způsobem stával. Oni i vědí, že ruce Otce 
nebeského kárací žádný ze smrtelníků se vyhnouti nemůže, pročež 
v jejich pomoc doufejte.

Kdo pak by zavřel pravici před vámi, když tak strašným způsobem 
jste zchudli, jež jste i jindy rádi nuzným přispívali?

Ustrňte se tedy, drazí vlastencové a přátelé, ustrňte se nad nešťast-
níky těmito: „Dejte nápoj opojný truchlivým a víno těm, kteří hořké 
jsou mysle!“

„Lepší jest zajisté dáti, nežli bráti,“ neb jinák dí ještě přísloví: „Dáti 
působí lepší radost, nežli bráti.“ Pomněte na Spasitelova slova, jež zní: 
„Lačněl jsem a dali jste mně jísti, žíznil jsem a dali jste mně píti, nah 
jem byl a přiodili jste mne, v žaláři a nemocen jsem byl a navštívili 
jste mne; amen, amen pravím vám, cožkoli jste jednomu z těchto 
maličkých /chudých/ učinili, mně jste učinili.“

Tato blahoslavená slova i vy, dobročinní vlastencové a přátelé, 
budete hodni slyšeti. – Známť vás! A proč bych vás neznal, vždyť 
mezi vámi jsem prvně slunce, to nebeské jasno, spatřil, mezi vámi jsem 
odchován a mezi vámi náboženství samospasitelné Kristové jsem se 
naučil znáti. Roznítí se Čech plesem radostným, když o šlechetných 
skutcích vlastenců svých slyší. Bude i zajisté vás potomstvo žehnati, 
že jste šlechetnými činy ověncovali praporce Čechie.

Ó tedy oslavte otčinu, posvěcenou Čechii, nebť i tak činili slovutní 
předkové naši!

K tomuto cíli a konci, aby nešťastně pohořelým Blatenčanům jakýsi 
příspěvek se nashromážděl, umínili jsme tento malý spisek vám zaslati, 
konoušejíce se nadějí tou, že povzbuzení naše bez oučinku nezůstane. 
K tomuto spisku i malý přídaveček pro outlou mládež od Josefa Bayera, 
posluchače veškerých práv na pražské universitě, rozvinující se naději 
naší otčiny drahé, aby ním se milosrdná a outrpná v neštěstí jiných býti 
naučila, jsme neobmeškali připojiti. Ostatně tím obojím klademe oběť 
svou ze prvotin teprv vykvětlou, z lásky ku člověčenství, na posvátný 
oltář milosrdenství, nadějící se, že od vás přijata bude.

V Enisových Lažanech, nedaleko Blatné, dne 16. září 1834
Reitinger, spisovatel

Sbírky věcí uspořádané v zemích rakouské monarchie měly zmírnit 
bídu postižených. Sešly se peníze, obilí, šatstvo a také stavební materi-
ál. V poměrně krátkém čase se podařilo obnovit město, jehož obě hlavní 
třídy získaly vzhled, který se v základních rysech shoduje s dnešním.

Vyrostly převážně jednopatrové domy měšťanské, některé mají 
domovní znamení, jiné jsou ozdobeny mezi přízemím a patrem páso-
vou štukovou krajkou. Na náměstí vznikla nejhodnotnější měšťanská 
stavba zvaná Šemberovský dům s pavláčkou. Dominanta města – zvo-
nice – původně ukončená barokní báňovitou střechou byla po požáru 
zvýšena, opatřena střechou pyramidovou a přizpůsobena gotické 
architektuře kostela.

Teprve na počátku 20. století dostaly od arch. Karla Fialy čtyři 
budovy novou podobu /zájezdní hostinec U Bílého lva, nynější základní 
umělecká škola, bývalá občanská záložna a hospodářská záložna/. 
Průčelí jím navržená jako by nahradila původní renesanční a barokní 
domy, o něž město při požáru přišlo.
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MÁJOVÁ VLAŽIČKA - POROSTE TRA-
VIČKA, MÁJOVÝ DEŠTÍČEK -  POROS-
TE CHLEBÍČEK
Měsíc máj naši předkové spojovali s vláhou, 
věděli, jak důležitá je v tuto dobu, aby se  
vydařil celý rok.
SUCHÝ BŘEZEN, MOKRÝ MÁJ, BUDE 
HUMNO JAKO RÁJ.
MÁJOVÁ KAPKA PLATÍ ZA DUKÁT.
V MÁJI ABY ANI HŮL PASTÝŘOVI NE-
OSCHLA.
V MÁJI HŘÍMOTY NEDĚLAJÍ TRAM-
POTY.
JESTLI V MÁJI NEPRŠÍ, ČERVEN TO 
DOVRŠÍ.
KDYŽ SE V MÁJI BLÝSKÁ, SEDLÁK SI 
VÝSKÁ.

LIDOVÉ ŘEMESLO V MĚSÍCI KVĚTNU
Také v tomto měsíci bude otevřeno vždy 

v sobotu od 9.00 do 16.00 hodin, dle zájmu 
návštěvníků i déle. Řemeslný sortiment do-
plňujeme o novinky z naší vlasti tak, abyste 
u nás objevili vždy něco nového. S blížícím 
se letním obdobím přibývá šperků, náhrdel-
níků i náušnic. Také různé kusy keramiky vás 
mohou oslovit.

NÁŠ TIP: BYLINKOVÝ ŠKAPULÍŘ 
(ochrání proti zlým silám po celý rok)

SBĚR BYLIN
Čas trávený v přírodě je nenahraditelný, 

zejména v měsíci máji a zejména sběrem by-
lin. Příroda se obléká do různých šatů, mění se 
před očima. Přenádherné kytice rozkvetlých 
stromů i keřů nám nabízí, abychom si alespoň 
malinko uchovali na zimní časy. Mysleme 
na své zdraví, na prevenci. Bylinky můžeme 
použít také k vaření pokrmů i nápojů jak v čer-
stvém, tak sušeném stavu. Čím rozmanitější je 
náš jídelníček, tím lépe pro nás. To již věděli 
lidé v dávných dobách.

DÉŠŤ NA SVATÉHO MAMERTA PŘINÁŠÍ 
SOUŽENÍ, NEBOŤ V NĚM NIC DOBRÉHO 
NENÍ. (11. 5.)
P Ř E D  S E RV Á C E M  N E N Í  L É TA , 
PO SERVÁCI S MRAZY VETA. (14. 5.)

Eva Fučíková, lidové řemeslo

Blatenská republiková 
šampionka

O víkendu hostil Tábor MČR dorostenek 
v kuželkách. Obrovského úspěchu zde 
dosáhla Monika Kalousová, která se stala 
celkovou vítězkou! Více informací se 
dočtete v tradiční rubrice.

Čtvrtek 15. 5. 2025 od 18:00,
Kulturní kavárna Železářství U Šulců

Přednáška s degustací: Nejrozšířenější druhy 
medu v České republice.
Mgr. Kamila Sopková představí 6 druhů 
medu, dále nás seznámí, jak medy ochutnávat 
a jaké mají vlastnosti. Uvede, jak s medem 
zacházet a na co si dát pozor, když například 
med včelaři posílají do soutěží.

Den otevřených úlů
Povídání o včelách u včel na včelnicích:

Sobota 17. 5. 2025 9:00 – 12:00
SOU Blatná, U Sladovny 671

Neděle 18. 5. 2025 10:00 – 12:00
Černívsko 15, vchod u autobusové zastávky
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Komunitní sad v Blatné
Komunitní sad slouží jako sad pro environmentální výuku a je 

používán pro interaktivní výuku některých předmětů souvisejících 
s ekologickou výukou. Pozemek se nachází v extravilánu Města Blatná 
kousek za Vishayem.

Budování a výsadba komunitního sadu v Blatné je dlouhodobějším 
projektem s postupnou realizací. Skrze komunitní sad se snažíme zapo-
jit řadu dospělých dobrovolníků, ale i děti a mládež. Spolupracujeme 
se základními, mateřskými i středními školami. Zapojení dobrovolníků 
z řad občanů Blatné se nám zatím ani přes opakované výzvy v Blaten-
ských listech nedaří. Ale rádi bycho m, kdyby se do našeho projektu 
lidé, kteří třeba nemají zahrádku a touží se v tomto směru realizovat, 
také zapojili. Třeba s projektem vybudování komunitní zahrady nebo 
vyvýšených záhonů. Úkolem našeho společného snažení je vést děti 
a mládež k ekologické výuce, přiblížit jim péči o krajinu, péči o sad 
i ochranu přírody obecně. A to nejen v říši rostlin, ale i živočichů. Rádi 
bychom tímto krokem přispěli a podpořili biodiverzitu a zvýšenou 
biologickou rozmanitost v krajině.
Výsadba v komunitním sadu

Výsadba komunitního sadu byla realizovaná ve dvou fázích 
na podzim 2021 a na jaře 2022. Realizaci výsadby iniciovala Kultur-
ní plantáž Blatná a odbor životního prostředí MěÚ Blatná společně 
s dobrovolníky, dětmi a mládeží. Do výsadby se zapojily všechny 
blatenské základní a mateřské školy. Každá třída si vysadila strom, 
o který pečuje. O stromy pravidelně pečujeme, zaléváme je, instalujeme 
oplocení proti okusu a provádíme výchovný řez. V sadu byly vysázeny 
staré odrůdy ovocných stromů (jabloně, hrušně, třešně, višně, jeřáby, 
ořešáky i broskvoně) a jedlé keře (dříny, rakytníky, rybíz, angrešt).
Opatření pro podporu druhů

V roce 2024 jsme realizovali větší projekt opatření na podporu 
druhové rozmanitosti. V rámci tohoto projektu jsme se zaměřili na vy-
budování několika menších projektů, které jsou zaměřeny na podporu 
druhů volně žijících živočichů. Podařilo se nám vybudovat Brouko-
viště pro saprofytické brouky, zídku pro plazy, instalovat odsedávku 
pro dravce a k již v minulosti instalovaným budkám pro různé druhy 
ptáků jsme nainstalovali i dvě budky pro netopýry.
Broukoviště

Broukoviště je vy-
budováno v přední části 
sadu směrem na jih. Větší 
část je na osluněném místě 
a částečně zasahuje do při-
lehlého osikového lesíka. 
Je vytvořeno z klád, větví 
a dalších přírodních ma-
teriálů, které jsme zajistili 
při kácení starých a nesta-
bilních stromů ve městě. 
Na broukoviště bylo pou-

žito cca 7m3 dřeva. Jako zadní část byla využita i terénní nerovnost 
v podobě hromady země. Do realizace se kromě profesionálů zapojily 
i základní školy, ZŠ T.G.M. a ZŠ J.A.K.
Zídka pro plazy

Zídku pro plazy jsme vybudovali v pravém zadním severový-
chodním rohu komunitního sadu. Kde je pěkné sušší osluněné místo 
situované na jižním svahu. Zídka je vyskládaná tzv. na sucho a na její 
zbudování byly použity přírodní kameny typické pro naši oblast (žula). 
Použili jsme různé velikosti kamenů a uprostřed zídky byl použit 
štěrk a odseky, které jsme získali jako přebytečný materiál z nových 
stavebních projektů ve městě.

(pokrač. na str. 4)

Broukoviště

Informace ze 17. zasedání Zastupitelstva 
města Blatná, které se konalo dne 
23. května 2025
Na zasedání bylo přítomno 12 zastupitelů.
ZM po projednání

● vzalo na vědomí aktualizaci soupisu nároků města Blatná v rámci 
komplexní pozemkové úpravy v katastrálním území Blatná ve sta-
vu katastru nemovitostí ke dni 13. 01. 2025,

● schválilo prodej pozemku v katastrálním území a obci Blatná o vý-
měře 18 m2 za cenu ve výši 1.670,- Kč/m2 dle upraveného návrhu,

● schválilo záměr prodeje pozemku v katastrálním území a obci 
Blatná,

● schválilo odkoupení spoluvlastnického podílu ve výši 1/8 ideální 
vzhledem k celku na pozemku za celkovou kupní cenu ve výši 
769,- Kč v katastrálním území a obci Blatná,

● schválilo záměr prodeje části pozemku o výměře cca do 50 m2 
v katastrálním území a obci Blatná,

● neschválilo záměr prodeje pozemku v katastrálním území a obci 
Blatná,

● schválilo částku 46 000,00 Kč z rozpočtu města Blatná na akci 
„Restaurování varhan – IV. etapa“, areál kostela Nanebevzetí 
Panny Marie v k. ú. a obci Blatná,

● souhlasilo se zavedením pilotního projektu na podporu odděleného 
sběru bioodpadů rostlinného původu v zástavbě bytových domů 
ve vybrané lokalitě,

● vzalo na vědomí předloženou Výroční zprávu o realizaci proti-
drogové politiky v Blatné za rok 2024,

● neschválilo dle § 111 odst. (3) stavebního zákona pořízení změny 
Územního plánu Blatná a zamítlo návrh zadání změny územního 
plánu předloženého k podanému podnětu,

● schválilo rozpočtová opatření č. 6/25/Z-17/25/Z dle předloženého 
návrhu včetně změn závazných ukazatelů a rozpočtů příspěvko-
vých organizací města,

● vzalo na vědomí zápis z jednání finančního výboru ze dne 
14. 04. 2025,

● vzalo na vědomí zápis z jednání Kontrolního výboru Zastupitelstva 
města Blatná ze dne 26. 03. 2025, vzalo na vědomí zápis z kontroly 
Kulturní Plantáže Blatná – uzavření započaté kontroly, konané 
dne 18. 02. 2025, schválilo plán kontrol Kontrolního výboru 
Zastupitelstva města Blatná dle předloženého zápisu a pověřilo 
RM formulovat opatření na základě provedeném šetření KV vy-
cházející z návrhu KPB,

● vzalo na vědomí zápisy z jednání Výboru pro kulturu Zastupitelstva 
města Blatná, která se konala dne 05. 03. 2025 a 10. 04. 2025,

● souhlasilo s pokračováním projektu výstavby Multifunkčního 
objektu STEKO v ulici Na Tržišti dle předloženého materiálu 
a dle schváleného rozpočtu města pro rok 2025.

Další zasedání zastupitelstva se uskuteční dne 18. 06. 2025.
Ing. Simona Sedláčková

tajemnice MěÚ Blatná
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Komunitní sad v Blatné
(pokrač. ze str. 3)

Za zídku vysadíme skupinu keřů, která 
bude tvořit tzv. záda a bude toto místo chrá-
nit před větrem, aby to vyhovovalo právě 
živočichům, pro které je zídka určena. Zídku 
částečně osadíme suchomilnými nízkými 
trvalkami. (netřesk, mateřídouška atd.)
Instalace odsedávky pro dravce

Bidýlko pro dravce jsme vyrobili z nále-
tového dřeva a je umístěno v zadním v seve-
rozápadním traktu komunitního sadu. Bidýlko 
je z přírodní kulatiny o výšce cca 2 m, v horní 
části je vidlice 20-30 cm o průměru cca 5 cm. 
Odsedávka je umístěna na okraji pole, které 
využívají zemědělci a dravci pomáhají redu-
kovat počet hlodavců na poli.
Instalace budky 

V komunitním sadu jsme již instalovali 
budky pro malé ptáky. Na přelomu roku 2024 
a 2025 jsme instalovali další budky pro malé 
ptáky a také dvě budky pro netopýry. V sadu 
probíhají onitologická pozorování i výuka.
Umístění velkých balvanů

V r. 2024 se nám ze stavby v Blatné po-
dařilo získat několik velkých balvanů, které 
nám pomohla převézt a instalovat fi rma p. R. 
Šimsi z Bezdědovic. Několik kamenů jsme 
instalovali do břehu v jižní straně sadu, jeden 
z kamenů byl použit jako lávka přes strouhu 
a další kameny byly umístěny u bosonohé 

stezky. Za trpělivost a pomoc při stěhování 
a instalaci kamenů p. Šimsovi a jeho za-
městnancům moc děkujeme. Máme velkou 
radost, že se instalace kamenů vydařila a, že 
děti ze základních a mateřských škol je hojně 
využívají jak při hře, tak posezení při výuce 
přírodovědy.
Bosonohá
stezka

Projekt bo-
sonohé stezky 
iniciovali žáci 
ze ZŠ T.G.M. 
S t ezka  by la 
projektem žá-
kovského par-
lamentu a byla 
realizována v r. 
2023. Žáci si jí 
navrhli i reali-

zovali na vybraném místě komunitního sadu. 
Do stezky byla použita celá řada přírodních 
materiálů.

Co dále plánujeme
Dalším projektem letošního roku je stavba 

otevřeného přístřešku (venkovní učebny). 
Bude se jednat o jednoduchý dřevěný pří-
střešek, který budou používat hlavně základní 
školy a školky k ekologické výuce a také jako 
zázemí v době nepříznivého počasí.

Dále bychom rádi realizovali vodní herní 
prvek pro děti. Jeho realizaci plánujeme 
v blízkosti studny. Půjde o systém dřevěných 
koryt vedoucích od ruční pumpy studny, která 
je v osikovém lesíku. Jedná se o netradiční 
hřiště, kde jsou spolu zapojeny přírodní prvky 
a tekoucí voda.

Děkujeme všem, kteří nám na projektech 
komunitního sadu pomáhají. Zveme i další 
zájemce, kteří by se k našemu snažení chtěli 
připojit a žádáme všechny, kteří sad využívají 
k odpočinku a volnočasovým aktivitám, aby 
respektovali jednotlivé projekty, neničili je 
a uklízeli po sobě odpadky. Komunitní sad 
a komunitní zahrada se dá zdárně vybudovat 
pouze při vzájemném respektu a spolupráci.

Za odbor životního prostředí MěÚ Blatná 
Lucie Kočovská DiS.

Foto: archiv autoraBosonohá stezka

Instalace balvanů

Čistírna odpadních vod Blatná – den otevřených dveří
29. duben 2025 využila řada blatenských občanů k prohlídce nově 

otevřené čistírny odpadních  vod.  Ten  den  proběhly  prohlídky  
nejprve  pro  školy  a  v odpoledních hodinách také tři pro veřejnost.

Přestavba původní čistírny představuje obrovskou a důležitou 
stavbu, která byla fi nancována kompletně městem Blatná. Pracov-
ník ČEVAK, který nás objektem provázel seznámil návštěvníky 
s jednotlivými částmi čistírny – gravitačním nátokem, objekty 
hrubého předčištění, zahuštění a zpracování kalu, s využitím plynů 
a chemikálií k dočistění výstupní vody a s její kvalitou – tato voda 
se dá dokonce využít i jako užitková!

ZM, MV
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Zemřelí duben 2025
Ing. Tuháček František - nar. 22.3.1930, bydl. Blatná, úmrtí 
1.4.2025
Štědronská Marie - nar. 29.12.1948, bydl. Blatná, úmrtí 4.4.2025
Štěpánková Helena - nar. 31.1.1942, bydl. Blatná, úmrtí 8.4.2025
Minařík Josef - nar. 9.10.1950, bydl. Chloumek, úmrtí 10.4.2025
Bartuška Karel - nar. 12.2.1936, bydl. Čekanice, úmrtí 13.4.2025
Chlanda Jan - nar. 6.5.1954, bydl. Dobšice, úmrtí 17.4.2025
Peršín Antonín - nar. 17.1.1939, bydl. Blatná, úmrtí 20.4.2025
Slezáková Marie - nar. 4.8.1936, bydl. Blatná, úmrtí 22.4.2025
Urbanová Helena - 15.8.1958, bydl. Hněvkov, úmrtí 25.4.2025
Jančar Josef- nar. 19.3.1925, bydl. Blatná, úmrtí 26.4.2025

Vzpomínka na blatenskou 
rodačku

Slavného osmdesátého 
výročí příchodu americké ar-
mády do Blatné se, bohužel, 
nedožila paní Jiřina Hullová 
(rozená Křížková). V roce 
1945 ve svých 18 letech 
se zamilovala do jednoho 
z amerických vojáků a pro-
tože i on se vážně zamilovyl 
do ní, pozval ji v následu-
jícím roce do USA. V roce 
1946 ještě bylo možné vyces-
tovat, a tak Jiřina odjela au-
tobusem do Švédska a odtud 
lodí do USA a v témže roce 
měli s Malcolmem svatbu. 

Prožili spolu 55 let a jak už je ten život pozoruhodný, jejich dcera se 
vdala za plk. Andrewa Wielkoszewského, který  se stal vojenským atašé 
na velvyslanectví USA v Praze a v letech 1993 – 95 byl účastníkem 
oslav osvobození v Blatné. Doprovázela ho i rodina.

Pan Malcolm Hull zemřel v roce 2001, paní Jiřina letos 22. dubna, 
několik dní před 80. výročím seznámení se svým mužem.

(Podle informací M. Bryndové B. Malinová)

Koncert US letectva v roce 1993 
na blatenském stadionu sleduje Jiřina 

Křížková Hullová v červeném oděvu, před 
ní její dcera se svým mužem,

A. Wielkoszewskim

Oslava u Sokolovny 1994. plk. Wielkoszewski, jeho žena a syn

Historická US vozidla 1.5.2025

Sborník k osmdesátému 
výročí osvobození Blatné

8. května vydaly Blatenské Listy Sborník „Konec války v Blatné“.
Jedná se už o třetí, částečně upravené a doplněné vydání 

publikace, která poprvé vyšla v roce 1995 k padesátému výročí 
osvobození Blatné americkou armádou. Osmadvacetistránkový 
sešit obsahuje texty a fotografi e, které poskytli pamětníci, obča-
né města a rodáci. Podstatnou část zaujímají výňatky z rodinné 
kroniky obchodníka V. Šulce, dále si můžete přečíst příspěvky J. 
Janovského, L. Daňkové, J. Simandla, F. Komoráda, strojvedoucího 
J. Pavlíka, K. Petrána, články o Vlasovcích a také připomenutí 
osudu blatenských židovských spoluobčanů. Z 31 blatenských 
Židů, kteří zde žili před válkou, přežily holocaust poze 4 osoby. 
Dočtete se o svitcích tóry, pocházejících z Blatné, o blatenské 
rodačce Zdence Fantlové….

Publikace  vychází v omezeném nákladu a můžete ji koupit v In-
focentru a v prodejně knih Kanzelsberger. Cena publikace je 45 Kč.

ZM
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Co čte a o čem přemýšlí Jan Kára
Vážené čtenářky, vážení čte-
náři,

Ivana Mládka považujeme 
spíše za baviče, než za ekolo-

gického vizionáře, ale určitě v lecčems před-
běhl svojí dobu. Třeba když před nějakými 40 
lety přišel s písničkou „Zobali vrabci zobali 
igelitové obaly“ – dlouho před tím, než hro-
madící se plastový odpad začal být vnímán 
jako obrovský problém. Můžeme být nervózní 
z pokračující změny klimatu, proti níž lidstvo 
dělá pořád ještě hodně málo – ale hrozba 
světa, zavaleného plasty, mi v současné době 
připadá ještě děsivější.

Plasty - syntetické organické sloučeniny, 
které mají vlastnost zvanou plasticita - jsou 
s námi více než 100 let, bereme-li jako počátek 
objevení bakelitu v roce 1909, a za tu dobu 
prodělaly neuvěřitelný rozmach. Vyrábí se 
jich miliony tun v nejrůznějších formách – 
od plastových pytlíků až po tvrzené plasty, 
používané v leteckém či kosmickém průmy-
slu. Jsou všude, setkáváme se s nimi tisíckrát 
denně, a mají nemalý podíl na civilizačním 

pokroku a zvyšování životní úrovně lidí napříč 
kontinenty. Ale také na znečištění a kontami-
naci životního prostředí.

A nejedná se zdaleka jen o závěje „ige-
litových obalů“, o pohozené PET láhve, 
polystyrenové desky a další viditelné plastové 
materiály. S tím si alespoň částečně dokáže-
me poradit; třeba v Česku jsme docela dobří 
v třídění odpadů a celkem odhodlaně plníme 
žluté kontejnery, doufajíce, že použité plasty 
dojdou dalšího využití. V řadě případů se to 

určitě – i s podporou státu a Evropské unie 
– podaří, ale zdaleka to nestačí, i zde končí 

mnoho plastového odpadu na skládkách 
a ve spalovnách. Anebo 
jsou, podobně jako z jiných 
vyspělých zemí, vyváženy 
k „recyklaci“ třeba někam 
do Asie. A tyto plasty jsou 
často spalovány pod širým 
nebem či jednoduše vyha-
zovány do moře. Dnes je 
již dobře zmapovaná Velká 
tichomořská odpadková 
skvrna, oblast v severním 
Tichém oceánu, kde se 
na obrovských plochách 
(násobně víc, než je rozloha 
Česka) vlivem mořského 
proudění koncentrují plastové odpady prak-
ticky z celého světa. Známým symbolem této 

plastové tragédie jsou fotografie 
mrtvých albatrosů s žaludkem plným 
plastů.

Hlavní problém s plasty je ovšem 
jinde – jde o malé částečky plastů, 
které nejsou pouhým okem praktic-
ky vidět: říkáme jim mikroplasty, 
a ještě menším nanoplasty; vznikají 
většinou rozkládáním plastového 
odpadu, ale také třeba při praní 
syntetických textílií; může jít také 
o drobné granule z průmyslových 
plastových pelet, kterým se říká 
„slzy mořských panen“ či o plastové 

„mikrokuličky“ ze zubních past a tělových 
krémů. O mikroplastech a nanoplastech platí, 
že jsou naprosto všude. A nejen všude, ale 
také ve všem: v rostlinách, v živočiších – 
a bohužel i v nás.

Dostávají se do nás s potravou, s nápoji 
(voda z kohoutku i z plastové lahve jsou 
bohatým zdrojem) a můžeme je i vdechovat. 
Často k nám doputují v rámci potravního ře-
tězce (plankton, malé ryby, větší ryby, a třeba 
člověk). Nové studie odhalily překvapivě 
značné množství plastů v lidském mozku 
a tento výskyt spojují třeba s demencí. Stávají 
se tak z nás, když si vypůjčím název jedné 
známé kapely, tak trochu „Plastic People“. 
Leccos zajímavého o zamoření světa i našich 
těl plasty se lze dočíst například v nedávno 

vyšlé knize „Moře plastů“, kterou napsala 
americká novinářka Erica Cirino. A opravdu 

to není příliš povzbudivé čtení.
Ale nechci strašit, k panice 

není důvod. Myslím, že i s částeč-
kami plastu v mozku lidstvo přežije 
dalších pár tisíc let. Kdybychom 
se hroutili z toho, že se na nás 
odevšad valí plasty, mohli bychom 
také dospět k závěru, že nejzdra-
vější je nejíst, nepít a nedýchat… 
Ale ignorovat problém plastů také 
není dobré. Asi nebudeme následo-
vat příklad jisté Američanky, která 
se rozhodla žít zcela bez plastů, 
což si nedovedu dost dobře před-
stavit; úplně bez plastů to prostě 
v dnešním světě nejde. Ale leccos 

se snad dělat dá – třeba víc přemýšlet o tom, 
jaké obaly opravdu potřebujeme, nebo jestli se 
nedají použít vícekrát (já si na rohlíky nosím 
použitý plastový pytlík); můžeme také naku-
povat v prodejnách typu „bez obalu“, kam 
si přijdeme pro mouku nebo ovesné vločky 
s vlastní nádobou. A je určitě dost důvodů 
pro podporu politických rozhodnutí a opat-
ření, směřující ke snížení rizik, která plasty 
v prostředí představují. Je zřejmé, že „doba 
plastová“ ještě zdaleka nekončí.

Jan Kára

Afriku zaplavuje plastový odpad (ale jde 
i o byznys)

Albatros, který si pochutnával na plastech

Nepříjemná statistika

Hlavní plastové „skvrny“ v Tichém oceánu

A takhle to místy vypadá v reálu
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Když cesta je cíl, když cílem je změna…
Nad tímto článkem jsem dlouho pře-

mýšlel. Má smysl tento článek vůbec psát? 
Chci vlastně jenom ukázat, co vše (nejenom) 
v Blatné potřebujeme, abychom společně 
nezůstali stát na jednom místě a nezačali se 
v současném světě ztrácet…

Existují rozdíly mezi vývojem člověka 
a vývojem lidské společnosti. Člověk se 
po dobu svého života zpravidla vyvíjí lineárně 
– roste, vzdělává se, nabírá zkušenosti a pak 
vše, co se v životě naučil, využívá ve prospěch 
svůj a svého okolí. Společnost se vyvíjí jinak. 
Dlouho se vlastně nic neděje a pak dojde 
ve vývoji společnosti k velkému skoku. Srov-
nejte stav před vynálezem knihtisku a sto let 
poté. To samé platí o velkých zámořských 
objevech, o vynálezu parního stroje a nyní 
třeba o internetu a umělé inteligenci. Tyto 
vynálezy a objevy celou společnost od zá-
kladů mění – rychle a dramaticky.  A víte, 
co je na těch všech změnách nejkrásnější? 

Že nikdo nedokáže říct, kdo byl na samém 
začátku. Víme, že Kryštof Kolumbus objevil 
Ameriku. Ale i on byl součástí něčeho, co 
začalo dlouho před ním. Někdo se musel 
nadchnout pro objevování světa, který byl 
ukrytý v širém oceánu. Někdo další musel 
postavit loď, další zaplatit její stavbu a další 
zase najmout posádku. Pokud byste vynechali 
jeden jediný krok, nedojdete k cíli. A cílem 
Kryštofa Kolumba nebylo objevení Ameriky. 
To byl jen výsledek jeho snažení, který nyní 
všichni známe. A tak je to se vším. 

Mnozí z nás mají ve svém životě nějaký 
cíl. Abychom ho dosáhli, musíme vykročit 

a jít po cestě, o které doufáme, že nás k tomu 
cíli dovede. A pak se stane, že výsledkem 
našeho snažení je něco úplně jiného… Hle-
dáme cestu do Indie a narazíme na Indiány. 
Tak dlouho usilujeme o nadvládu člověka nad 
světem, až objevíme umělou inteligenci… Ani 
v jednom případě toto nebylo naším cílem. 
Důležité ale je, že jsme vědomě šli po cestě, 
abychom dosáhli něčeho, co se nám zdálo jako 
náš cíl. Měli jsme vnitřní energii a dynamiku, 
abychom chtěli něco měnit a něčeho nového 
dosáhnout.  Často čteme o (ne)rovnosti šancí 
a příležitostí, o zvýhodnění a znevýhodnění, 
o vítězství a prohře. Vidíme obraz, ale nevidí-
me motiv. A motivem nemyslím zasněženou 
krajinu na obraze. Motivem myslím energii 
malíře, která ho vedla k namalování samot-
ného obrazu… A právě vnitřní energie je to, 
co nás nutí jít vpřed. Bez této energie budeme 
jak auto s prázdnou nádrží jedoucí do kopce. 
Již nemá žádnou energii, ale ještě má tro-
chu dynamiky, kterou získalo pod kopcem. 
A po několika metrech již nemá ani tu dyna-
miku a začne couvat, anebo v lepším případě 
zůstane stát se zataženou ruční brzdou. Ztráta 
vnitřní energie vyprazdňuje lidské životy. 
Ztráta vnitřní energie brání rozvoji lidské 
společnosti. Proč to všechno píšu? Jsem pře-
svědčený, že to, co platí pro člověka jako jed-
notlivce a pro lidskou společnost jako celek, 
platí i pro naše bezprostřední okolí. Pro naše 
rodiny, sousedy, kolegy v práci, pro Blateňáky 
i Blatnou. Přál bych Blatné neustálý přísun 
nové vnitřní energie a dynamiky. Přál bych si 
v Blatné aktivní občany a silné zastupitelstvo. 
Přál bych si co nejvíce voličů v komunálních 
volbách a kandidáty, jejichž cílem není stát 
se zastupitelem, ale kteří se chtějí stát zastu-

pitelem, aby mohli věci aktivně měnit. Přál 
bych si, abychom všichni měli vnitřní energii 
a dynamiku měnit Blatnou k lepšímu. Blatná 
je hezké město, ale mnohdy žije z podstaty. 
Rádi píšeme o tom, že Blatná roste. Blatná ale 
neroste. Počet obyvatel neustále klesá. Každý 
rok je nás v Blatné méně. Ano, je to trend 
ve většině menších měst, a to nejenom u nás. 
Ale trendem je i globální oteplování a nástup 
elektroaut. Každý trend má své příčiny, které 
je třeba pochopit, a pak zkusit trend „otočit“ 
ve svůj prospěch.     

Patřím mezi ty, kteří jsou vděční za to, že 
rok 1989 přinesl politické, ekonomické i spo-
lečenské změny. Naše republika se otevřela 

světu a my všichni jsme mohli začít žít jako 
normální občané v normální společnosti. A jak 
jsme se světu otevřeli my, tak se svět otevřel 
i nám. Je to svět, kde jedinou jistotou je jistota 
změny. Mění se vše kolem nás, a to rychlostí, 
která před několika desítkami let byla nemys-
litelná. Svět se propojuje a zrychluje. Je těžké 
být na čele tohoto překotného vývoje, ale 
neměli bychom ztrácet na hlavní peloton. A co 
platí pro člověka, platí i pro naše město. Měli 
bychom mít vnitřní energii k tomu, abychom 
věci dokázali společně měnit a stíhat rychlost 
změn kolem nás. Chápat trendy, rozumět 
datům a podporovat mladou generaci a sou-
kromé podnikání, protože jen tak zajistíme 
rozvoj našeho města a dokážeme se postarat 
o starší, nemocné a ty méně aktivní. 

Myslím si, že bychom měli chtít sami 
od sebe a jeden od druhého více. Společně 
bychom měli jít po cestě, kde jedinou jistotou 
je změna. A právě schopnost defi novat a reali-
zovat potřebné změny by měla být přirozenou 
součástí našich požadavků a našich očekávání.  
Je jedno, zdali jde o vztah občan – občan nebo 
volič – zastupitel. A pokud chci změny reali-
zovat, musím být schopen o nich vést diskusi. 

Svět je hezké místo k životu. Jen nesmí-
me zapomínat na to, že svět se mění a že 8 
miliard lidí se snaží o to samé. I město naší 
velikosti by mělo mít strategii a vize, které 

budou otevřeně diskutovány, vysvětlovány 
a sdíleny. Čím větší bude shoda nad těmito 
dokumenty, tím budeme mít větší energii (sílu, 
mandát) k potřebným změnám. Nutnost změ-
ny je výzvou, prokletím i osudem 21. století. 
Měli bychom na to společně myslet a podle 
toho se chovat.

Úplně původně jsem chtěl psát o něčem 
jiném. Chtěl jsem psát o posledním zastupi-
telstvu a o mém příspěvku k jednomu z projed-
návaných bodů. Chtěl jsem psát o 9 důvodech, 
proč jsem měl jiný názor než většina zastupi-
telů. Ale psát to nebudu. Mohlo by to vyznít 
jinak, než jsem zamýšlel a na dané věci to již 
nic nezmění… Vlastně jsem to nakonec napsal. 
Jen to není napsáno konkrétně a kriticky, ale 
spíše jako výzva, abychom šli po „cestě změn“ 
společně. Trochu jinak a trochu lépe. Vlastně 
budu rád, když to, co jsem napsal, Vás povede 
alespoň k malému zamyšlení.

Martin Beneš
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AFK
kapitola IX.

 
Vážení Blateňáci, 

otevírám poslední, devátou ka-
pitolu ke stoletému výročí založení 
klubu. 

Prošli jsme spolu od úplně prvních krůčků AFK až téměř po sou-
časnost. Na konci bych rád  předal pár vzpomínek zakládajících 
funkcionářů, předsedů či tajemníků pro další generace.

Budou to krátké „odkazy“ a jsem stoprocentně přesvědčen, že je 
v nich řečena a uložena neskutečná PRAVDA.

Snad se něco z toho promítne i do práce dalších činovníků, kteří 
pracují či budou pracovat  ve prospěch oddílu v současnosti i době 
příští. A pokud se to přenese přes trenéry i na hráče, bude vyhráno!! 

Ale po zjištění, že STO LET OSLAVY bude probíhat v NEDĚLI, 
(díky nesmírně důležité kulturní akci která proběhne v sobotu) si 
nejsem zcela jist, že nastane zásadní doba obrození.

A komentovat to dále, opravdu není třeba …….

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx
Na začátku jsem slíbil, že poskytnu informace o zásluhách osob-

ností, které formovaly AFK po dlouhá léta. 
A jedním z těch, kdo AFK věnoval celý svůj  život, byl KAREL 

SLADKÝ.
Už jenom výčet diplomů a ocenění hovoří za vše.

9. říjen 1976, zapsáno 
k oslavám 50. let trvání 
AFK.

Naši hráči hráli dob-
rou kopanou. Ono totiž 
nebylo tolik zábav, aut 
ani motorek, a tak se ti 
mladí hodně zaměřovali 
na fotbal.

Tenkrát nebyla mož-
nost se ani oženit v tak 
mladých letech jako dnes. 
Zaměstnání nebylo jisté, 
někteří nemohli sehnat 
ani práci a bylo i mnoho 
nezaměstnaných. Lidé 
zase nebyli tak nároční.

.Na omluvu dnešních 
hráčů lze říci, 
že mají jiné 
starosti. Vět-
šinou jsou že-
natí, mají své 
rodiny a děti 
a  to vyžaduje 
zvýšenou po-
zornost k ro-
dině. A proto, 
když jim to 
někdy na hři-
šti nejde, ne-
zatracujte je a neposílejte hned do pekel. Vždyť i vám se někdy vaše 
práce nedaří tak, jak byste si přáli.

A dnes, když listuji v kronice vzpomínek a těch je tolik, zvlhne mi 
oko a v koutku se zatřpytí slza a vyvstanou vzpomínky zašlého mládí 

mezi dobrý-
mi kamarády. 
A věřte, že 
na dobrého 
a upřímného 
kamaráda ni-
kdy nezapo-
menete.

Na závěr 
svým býva-
lým spolu-
hráčům přeji 
hodně zdraví 
a taky i žá-

kům,  k t e ré 
jsme vycho-
vali do doros-
tu a A muž-
stva, dnes už 
tatínkům…

M y s l í m 
na Láďu Si-
mandla, Jirku 
Mázdru, bra-
try Tomanů, 
Netušila, Bu-
riana, bratry 
Čadků, Láďu 
Blahouta, Jirku Rádra a další. Přeji jim jako jejich bývalý trenér hodně 
úspěchů jak v životě, tak i ve sportu.

Váš KAREL SLADKÝ

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx
Vzpomínky JUDr. VÁCLAVA SEDLÁKA, nazývaného mezi přáteli 
Kulda.

Dosáhne-li jednotlivec věku, který se počítá na půl století a více, 
rád se vrací ve vzpomínkách do svých mladých let, do doby, kterou 
počítá mezi nejkrásnější. Ani já nejsem výjimkou.

Základ lásce ke sportu a k míči jsme měli již od žákovských let.
Velký impuls nám dalo  MS v kopané roku 1934 v Itálii, kde se naše 
mužstvo prakticky stalo morálním vítězem celého MS.

Sami jsme  opakovali a napodobovali výkony našich hráčů na plác-
cích na Nádraží, Topiči, Podvodni… V těchto letech jsme měli jako 
žáci několik družstev v jednotlivých městských čtvrtích.

Nejznámější byly A.C.Star Nádraží (Bouše, Trefný, Rádr, Sedlák, 
Prokopec, Vrána … ).

Hvězda Topič měla své hvězdy v Kubíkovi, Bierhanzlovi, Štěcho-
vi, Boušů, bří Zábranských,  Červenkovi, Káďovi Neckáři a mnohých 
dalších.

Další byla Podvodeň a Město, z nichž první mělo své zázemí 
kolem zámku, hřbitova a Jamkách (Karel Heklů, Vojta Pinc, Otto 
Fontán, Franta Vachutů a další). Jedenáctku Města reprezentovali 
Špála, Prokopcové, Kouba, Zvárové, Fialové, Kára, Třestík a Janáček.

Utkání těchto jedenáctek bylo  dlouho předem připravováno, vy-
měnily se sestavy, aby se do mužstva nedostal někdo, kdo v té čtvrti 
nebydlel!

 Poměrně velký  problém byl s obutím. Každý z nás měl jedny boty, 
které sloužily hlavně do školy. Ještě štěstí, že bylo v Blatné dostatek 
obuvníků, kteří na počkání dali boty do pořádku. A kdo přinesl míč, 
i když nebyl zrovna přiliš dobrý fotbalista, vždy měl místo v sestavě 
zajištěno.

Proto popisuji tyto začátky, protože  v těchto mužstvech byly 
základy a kořeny pro dorost a později i A mužstvo.
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Závěrečné slovo „Kuldy“
Nikdy jsme velkou díru do světa kopané neudělali, ale ty nejhezčí 

zážitky z té doby máme na celý život. Život každého z nás by byl 
ochuzen, kdyby nebylo mládí a toho kulatého nesmyslu. Navázaná 
přátelství z té doby mají pouta nejpevnější a přetrvávají roky.

Váš VÁCLAV SEDLÁK zvaný Kulda
 

P.S. V roce 1962 jsme hráli „ přebor“ blatenských čtvrtí …... Park, 
Sídliště, Město, Písecká A. Většina těch hráčů se za čas objevila po-
stupně od žáků až po A mužstvo!!! A ceny věnoval a vše organizoval 
nikdo jiný než Karel Sladký.

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx

Vzpomínky ADOLFA ŠÍMY
Na blatenskou kopanou, která mně přirostla k srdci, mám tolik 

hezkých vzpomínek, že nevím, jak to všechno  touto krátkou zprávou 
sdělím. Pochopitelně jsem byl účasten založení AFK a v 15 letech 
jsem byl zvolen jednatelem! Vesměs jsme byli opravdu mladí, a tak 
při jednání ohledně hřiště  úřady neměly pro kluky pochopeni. Nějak 
jsme to pomalu zvládali a našli své místo v Blatné.

Na zápasy jsme jezdili žebřiňákem, na cestu nám hrál pan Vojta 
Tvrdý na harmoniku. Zpívali jsme celou cestu a bylo nám všem hezky 
a veselo. Samozřejmě, kdo měl děvče, mohl si ho vzít s sebou.

A tak mohu říci, že v dobré náladě a v dobrém kamarádském duchu 
a obětavosti pro náš klub jsme se všichni poctivě snažili a dali základy 
pro to, co je dnes již vykonáno a postaveno. Náš první zakládající 
výbor byla taková jedna rodina, kde jeden respektoval druhého a vždy 
jsme se společně radili, co je nejlepší a co by prospělo našemu klubu.

Věřte, že jsem rád a nemrzí mě, že jsem do té kopané dělal těch 
několik desítek let. A jsem rád, že se ke mně i po tolika letech, kdy již 
nejsem aktivní, hlásí bývalí hráči i funkcionáři. Je mně již 66 let a je 
mi líto, že již nemám tolik sil a možností dále klubu pomáhat.

Váš ADOLF ŠÍMA

xxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxxx

A poslední slovo musím velice rád ponechat osobnosti, která toto vše 
„zavinila“, a tou je PAVEL HRUBÝ. 

Věřím, že kronika bude přijata nejenom jako dokument, ale i jako 
poučení, že právě ve sportu vítězí morální síla, cílevědomost, fyzická 

zdatnost a fair play. 
Je nutné podotknout, že kopaná není jenom 

honbou za dobrými výsledky a body za každou 
cenu, ale je součástí sportovního dění a tělo-
výchovy, která má vyšší poslání - vychovávat 
zdatnou mládež.

Nechť je poděkováním všem, kteří věnují 
a věnovali sportu své volné chvíle, ať již aktivně, 
či jako funkcionáři a pochopili, že něco sportu 
„dát“ stojí za to.

Váš PAVEL HRUBÝ           14.2.1981

Loučí se Alois a jeho žák
1.4.2025Garda 2013

Vaši JiráskovéGarda pouť 89.
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Den Země aneb jarní péče o růže
V rámci oslav Dne Země jsme se vydali na hřiště u školy 

pečovat o růže, které jsme na podzim vysázeli. Rostlinky jsou 
zatím křehké a drobné, a tak jsme se rozhodli je od neposed-

ných dětských nohou oddělit proutěnými obrubami. Až růže zesílí, 
budou snadno vidět. V tuto chvíli ale potřebují naši ochranu.

Jsme moc rádi, že 
si menší i větší ná-
vštěvníci tohoto hřiště 
užívají nové herní prv-
ky. Prosíme všechny, 
aby i při hře nezapomí-
nali sledovat, kam šla-
pou, a společně s námi 
dohlédli na to, že se 
růžičkám na hřišti bude 
dařit.

S rekonstrukcí hřiště ještě nekončíme. Pokud se vám líbí, co dě-
láme, a chcete toho být součástí, podpořte naši kampaň a přispějte 
k proměně hřiště v růžovou zahradu. Děkujeme! https://www.darujme.
cz/spolecnerozkveteme#informace

Žákovský parlament ZŠ TGM Blatná

Masaryčka ovládla blatenský 
hokejbal

Ve dnech 
2 2 .  a  2 4 . 
4 .  2 0 2 5  s e 
za slunečného 
jarního poča-
sí uskutečnil 
na blatenském 
hokejbalovém 
hřišti  turnaj 
o putovní po-
hár starosty 
města Blatná. 
Kromě ne j -

mladších žáčků 1. až 3. ročníku (měli bohužel jinou školní akci) 
získali reprezentanti ZŠ TGM v ostatních kategoriích 4. – 5., 6. – 7. 
a 8. – 9. ročník 1. místo. Děkujeme organizátorům za uspořádání akce 
a už se těšíme na další ročník.

Mgr. Jaroslav Voříšek, učitel ZŠ TGM Blatná

Den Země – soutěž v CEV Podskalí Strakonice
Ve středu 23. 4. 2025 se konala přírodovědná soutěž Den Země 

v CEV Podskalí. Pořadatel DDM Strakonice připravil pro žáky otázky 
ze znalostí přírody. Soutěžní dvojice se registrovala na startu a získala 
soutěžní kartu. Každá karta měla pořadové číslo, podle kterého dvojice 
startovala v pravidelných časových intervalech. Trasa vedla po Pod-
skalí podél řeky k jezu a zpět, byla značena barevnými fábory a bylo 
na ní 10 stanovišť. Na každém stanovišti bylo 5-10 vědomostních 
úkolů, jejichž řešení vypisovali soutěžící do soutěžní karty. Žákům 
naší školy se dařilo skvěle.

V I. kategorii se naše dvojice umístila na 1. místě (Grešáková 
Agáta, Jandová Tereza – 5. B). Ve II. kategorii jsme obsadili krásné 
9. místo (Dufková Adriana, Hajník Vojtěch – 6. B). V nejstarší kategorii 
jsme získali 3. místo (Masák Pavel, Váňa František – 8. B). Žákům 
gratulujeme a děkujeme za vzornou reprezentaci školy.

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová

Den Země – kroužkování ptáků u špejcharu
22. 4. si připomínáme Den Země. Při této příležitosti jsme využili 

pozvání pana Voborníka jít se podívat na kroužkování ptáků u špejcharu 
mezi rybníky Přední a Zadní Topič v Blatné. To, že se někteří ptáci 
mohou pyšnit fešným kroužkem na pařátku, není nic nového. Možná 
vás ale překvapí to, že z kroužku lze vyčíst spousta informací o životě 
jeho nositele. Když pan Mortensen nasadil v roce 1899 ptákům první 
kroužky, jistě netušil, že stojí u zrodu výzkumné metody, jež přežije 
více než 100 let a rozšíří se takřka po celém světě. Jeho záměr byl ale 
jasný. Chtěl zjistit, zda špačci na jeho zahradě jsou rok co rok ti samí 
a kam na zimu zmizí.

A ačkoliv existují už i sofi stikovanější způsoby, jak život a pohyb 
ptáků monitorovat, díky kroužkování se ornitologové stále dozvídají 
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mnoho informací o životních cyklech ptáků, o jejich množení i o ak-
tuálním stavu jejich populace. To je obzvlášť důležité u chráněných 
nebo ohrožených druhů volně žijících ptáků.

Cílem ornitologů je ptáky šetrně zachytit do nárazových sítí. 
Opeřence přinesou ve speciálních sáčcích, následně je určí, změ-

ří, zváží, přidělí ve-
likostně odpovídající 
kroužek s unikátním 
číslem a vypouští zpět 
do volné přírody. Sítě 
se stahují během deště 
nebo při nadměrném 
větru a za velkého hor-
ka. Kroužkování jako 
celek by u nás nebylo 
možné bez usilovné 
práce dobrovolných 

kroužkovatelů a jejich pomocníků. Děkujeme za možnost se účastnit 
kroužkování ptáků v rámci výchovy k udržitelnému rozvoji pod-
pořené fi nančně Místní akční skupinou Svazku obcí Blatenska, o.p.s.

Ing. Mgr. Ivana Matějovicová

Zvířátková invaze v družině! aneb domácí 
mazlíčci na návštěvě v TGM

Jaro je tady a s ním přichází i nový 
život – všechno kvete, zpívají ptáčci a rodí 
se mláďátka. A právě jaro nás inspirovalo 
k tomu, abychom se v družině ve třídě 
2. A pustili do povídání o zvířátkách. Ale 
ne jen tak obyčejného! Každý, kdo chtěl, 
mohl přinést svého domácího mazlíčka, 
ukázat ho ostatním a povědět, jak se o něj 
stará, co jeho zvířátko jí, co má rádo a jak 
se s ním doma žije. A tak jsme měli v dru-
žině opravdu pestrou návštěvu – podívali 

jsme se zblízka na domácího ježka, potkany i želvy! Děti si připravily 
krásné povídání a my ostatní jsme poslouchali se zaujetím (a občas 
i s obdivem). Bylo to milé, poučné a hlavně plné radosti ze sdílení. 
Tímto ale rozhodně nekončíme – zvířecí povídání bude pokračovat dál! 
Ať už přicupitá myška, zavrtí se křeček nebo přihopká králík, všichni 
jsou u nás vítaní! Moc se těšíme, koho dalšího poznáme! 

Bc. Erika Radilová

S koloběžkou za pravidly silničního provozu
Rádi bychom se s vámi podělili o jednu z aktivit, která nás 

v kroužku „Dopravka hrou“ moc baví. Pravidelně totiž ve spolupráci 
s MŠ Šilhova navštěvujeme dopravní hřiště, kde si děti mohou hravou 
formou bezpečně vyzkoušet, jak to chodí v silničním provozu.

Na hřišti si povídáme o dopravních značkách, o tom, jak se správně 
chovat jako chodci i jako „řidiči“. Děti jezdí na koloběžkách, trénují 
jízdu zručnosti a učí se, kdy dát přednost nebo kde zastavit. Máme 
i malá autíčka na dálkové ovládání, která jsou u dětí velmi oblíbená 
– díky nim si mohou vyzkoušet různé dopravní situace trochu jinak, 
ale zábavnou formou.

Jsme moc rádi za spolupráci s MŠ Šilhova a za možnost využívat 
jejich krásné dopravní hřiště. Dětem se tam moc líbí a zároveň se při 
tom i hodně naučí.

Bc. Erika Radilová

Vážení, 
„skutky Božího milosrdenství nechme projevovat skrze nás, snažme se o to v každou chvíli 

a ukotvěme v našich srdcích pomoc bližnímu.“
A když k tomu všichni dostaneme příležitost v chrámu Páně, nemá to chybu. 

Pojďme společně podpořit skrze Nadaci 
Hany Zagorové Ústav hematologie 

a krevní transfůze 1.LF a ÚHKT 
Univerzity Karlovy.

Bez nároku na honorář, tudíž 
ve prospěch nadace pro nás vystoupí 

Štefan Margita, kterého není třeba 
dál představovat, protože Štefan je 

prostě     .
Přijďte si užít neopakovatelnou 
atmosféru a opět pomoci dobru 

5. 6. v 18 hodin.

Předprodej vstupenek jako obvykle 
v Infocentru Blatná. Nenechte to 

na poslední chvíli..kapacita kostela je 
omezena.. nikoli v projevech Božího 

milosrdenství, ale místem..

Těšíme se na viděnou a na slyšenou. 

Smutná zpráva 
z Roggwilu

Z našeho švýcarského partnerského Roggwilu 
jsem obdržel velmi smutnou zprávu.  Náhle zemřela 
paní Irena Hutmacherová, která byla naší dlouho-
letou kamarádkou. Poprvé jsme se s Irenou a jejím 
mužem setkali v roce 1992 v Blatné. Byla členkou 
„seznamovací“ delegace ze švýcarského Roggwilu. 
Zde jsme se poprvé potkali a  seznámili a toto přátel-
ství  bylo v průběhu doby dále prohlubováno. V prů-
běhu doby k nám, do Blatné, Irena se svým mužem 
několikrát přijela. Také opačně, když jsem navštívil 
Roggwil, jsem se s Irenou , jejím mužem a jejich  dvě-
mi syny vždy setkal. V roce 2002 jsme byli, společně 
s Mílou, pozváni do Roggwilu na svatbu jejich syna 
Markuse. O přátelství a vzájemné úctě svědčí  i to, 
že Irena přijela do Blatné, aby se mohla zúčastnit 
rozloučení s mojí ženou. Za sebe, Petra i Janu, kteří 
se s Irenou a jejím mužem osobně znali, mohu říci, 
že jsme ztratili v osobě Ireny Hutmacherové dobrého 
přítele a kamaráda. Čest její památce! 

František Machovec
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SPŠ VOLYNĚ
Dne 8.4.2025 žáci tříd 8.A a 8.B v doprovodu tříd-

ních učitelů Mgr. Hany Šafaříkové a Mgr. Evy Černé 
a zástupkyně ředitelky Mgr. Zdeny Jestřábové vyrazili na předem 
domluvenou návštěvu SPŠ Volyně. Po přivítání žáci shlédli asi ho-

dinou prezentaci o představení školy 
a obnovitelných zdrojích. Následně se 
žáci rozdělili do dvou skupin. Jedna 
skupina si prohlížela školu. Druhá sku-
pina zůstala v aule, kde viděla model 
auta na vodíkový pohon. Žáci si mohli 
také vyzkoušet termokameru a 3D model 
školy. Potom se obě skupiny vystřídaly. 
Během prohlídky žáci navštívili také 
počítačovou učebnu, kde na ně čekala hra 
v podobě správného sestavení nábytku. 
Prohlídli si také tělocvičny s posilovnou 
a truhlářské dílny, kde viděli v práci CNC 

stroje na opracování dřeva. Domů si pak každá třída mohla odvézt jako 
vzpomínku hezkou dřevěnou krabičku a stojan na tužky. Každý dostal 
také pravítko se svým jménem a takový malý Rozum do kapsy. Žáky 
zaujaly výrobky, které vyráběli studenti z oboru designu interiéru. 
Návštěvu zakončili žáci výborným obědem ve školní jídelně.

Mgr. Hana Šafaříková

Velikonoční jarmark 
Vítání jara a velikonočních tradic je pro nás inspirativní oslava, 

kterou si skvěle užíváme. Děti si připravují své výrobky do dílen 
na jarmark, paní učitelky nacvičují s dětmi písně, básně, jarní říkadla 
a pohádky na vystoupení pro rodiče, které se koná ve školní jídelně.

Odpoledne  dne 
11. 4. 2025 se pak 
v prostorách školní 
družiny otevřel jar-
mark, kde si děti a ro-
diče rozložili různé 
velikonoční papírové 
zápichy, bylinky, ptáč-
ky ze sádry, svíčky 
ze včelího vosku, vo-
ňavá mýdla, šperky 
z pryskyřice, náramky, 

rozkvetlé větvičky, velikonoční dekorace ze slámy, zajíčky, vajíčka 
a spoustu dalších krásných velikonočních dekorací. V dílnách jsme 
si mohli ozdobit barevnou cukrovou polevou velikonoční perníčky 

a vybarvit dřevěná i papírová vajíčka a klienti z domova seniorů nám 
předvedli své umění s keramikou a pletením.

V provizorní kavárničce jsme měli možnost ochutnat malé dob-
růtky slané i sladké, které připravili rodiče a paní vychovatelky. Celé 
odpoledne jsme si užili v dobré náladě a už se těšíme na velikonoční 
svátky v kruhu rodiny. 

Vychovatelky ŠD

 

Jak jsme si užili Velikonoce
 Dne 11. 4. si žáci z II. A v rámci dopoledního vyučování užili čas 

spojený s velikonoční tématikou. Byly pro ně připravené nejrůznější 
pracovní listy s matematikou, čtením,  luštěním, českým jazykem, 
a to všechno v duchu Velikonoc. Děti přepisovaly velikonoční bás-
ničku a následně se ji i učily. Každý si během dopoledne vyrobil 
košíček s osením, který si odnesl domů pro vytvoření velikonoční 
atmosféry. Žáci byli rozděleni do skupin a společně plnili jednotlivé 
úkoly. Vždy se do projektů snažíme vkládat opakování probraného 
učiva. Na závěr děti prošly velikonoční stezku. Během stezky využily 
získané informace o Velikonocích. 

Na děti čekala ve třídě výstava nejrůznějších řehtaček, které měly 
možnost si i vyzkoušet. 

Tento den jsme si užili my vyučující, děti i rodiče. Odpoledne 
rodiče viděli milé vystoupení, které si pro ně děti připravily. Potom si 
společně vychutnali atmosféru VELIKOČNÍHO JARMARKU, který 
každoročně pořádá naše škola. 

Mgr. Ivana Chvostová - třídní učitelka, Bc. Marie Drůbová - 
asistentka pedagoga



Ročník 36 (46) Blatná 9. května 2025 Číslo 9 / strana 13

JAK žáci 4. tříd prožili Den 
Země

22. 4. 2025 se vypravili žáci 4.A, 4.B a přípravné třídy na celodenní 
vycházku k rybníku Topič, aby si osvojili pravidla ochrany přírody pří-
mo v terénu. Během dopoledne hrály děti hry zaměřené na poznávání 
přírody. Jedním z cílů vycházky bylo i setkání s ornitology Zdeňkem 
Voborníkem, Martinou Loudovou a Petrem Loudou, kteří ukázali dě-
tem kroužkování ptactva. Mohli jsme si tak zblízka prohlédnout dva 
druhy sýkorek, rákosníka proužkovaného, pěnici černohlavou samce 
i samici, slavíka modráčka a další. Dozvěděli jsme se o vlivu člověka 
na přírodu a mnohých nebezpečích, která člověk přírodě připravuje. 
Akce byla podpořena organizací MAS. 

Co napsaly děti o Dni Země:
Byla to nádherná procházka přírodou, cestou zpátky jsme dělali 

obrázek z přírodnin. (Helena Černá).

Hráli jsme hru o potápce černokrké. Zjistili jsme, jak je pro ni 
těžké lovit kvůli zhoršenému vidění v zakalených rybnících. (Patricie 
Šůchová).

Ornitologové zjišťují, co ptákům vadí, např. chemická hnojiva, 
větrné elektrárny. (Jakub Kříž).

Líbilo se mi, že jsme vyšli do přírody, měřili jsme průhlednost 
vody, hráli jsme hru na poznávání ptáků. (Jan Černý).

Pavla Voborníková, tř. uč. 4.B, Iva Tvrdá, tř. uč. 4.A

JAK jsme přivezli medaile
 Jako každoročně, tak i letos jsme se zúčastnili fotbalového turnaje 

Mc Donald´ś Cupu ve Strakonicích. Naši šikovní fotbalisti     vybojovali 
krásné 2. místo ze 13 škol v kategorii 1. -  3. tříd.

 Stříbrné medai-
le, diplom a krásný 
pohár si přivezl tým 
ve složení: Lojíko-
vá Marcela, Medlín 
Petr, Šustr Štěpán, 
Krejčí Matyáš, Peká-
rek   Matyáš, Flogel 
Denis, Šrámek Karel, 
Janeček Max, Krajčo 
Eduard.

 Velké poděko-
vání patří i tatínkům 
- trenérům, kteří nám pomohli tento výsledek vybojovat. 

Děkujeme.
Lenka Motyková, Tereza Kuparová 

Vážení čtenáři, spolek Křesovec
Vás srdečně zve …

Předprodej vstupenek na Koncert pro kostel byl 
zahájen  1. dubna 2025  - 

Infocentrum Blatná a prodejna COOP Škvořetice.  

Základní umělecká škola Blatná 
J. P. Koubka 4 – 388 01 Blatná – tel.: 383 422 536 – e-mail: zus@blatna.net 

 
                              vyhlašuje pro školní rok 2025/2026  
            

ZÁPIS ŽÁKŮ 
 
Hudební obor   

 přípravné studium (věk 5 - 6 let) 
 základní studium   (od 7 let) 
 KLAVÍR, ZOBCOVÁ A PŘÍČNÁ FLÉTNA, KLARINET, SAXOFON, LESNÍ ROH, 

AKORDEON, TENOR, TRUBKA, DUDY, KYTARA, ZPĚV, VIOLONCELLO, 
ELEKTRONICKÉ KLÁVESOVÉ NÁSTROJE 

 
Výtvarný obor 

 přípravné studium (5 - 6 let, výuka 2 hodiny týdně) 
 základní studium   (od 7 let, výuka 3 hodiny týdně) 

                  
Taneční obor   

 ve školním roce 2025/2026 nebudou přijímáni ke studiu noví žáci 
                        

                        
Talentová zkouška se koná v ZUŠ Blatná, v ředitelně školy, 1. patro, dveře č. 16. 

 

26. – 30. 5. 2025; 10:00 – 12:00; 13:00 – 16:00 hodin 
 

K zápisu na hudební a výtvarný obor se rodiče dostaví i s dětmi.  
 
Kritéria, podle kterých budou žáci přijímáni: 
 

Hudební obor: zpěv písně, sluchové a intonační předpoklady, rytmus. 
Výtvarný obor: zralost výtvarného projevu, individuální přístup k tématu. Zájemce si přinese 
                          s sebou k nahlédnutí výtvarné práce vytvořené např. v MŠ, ZŠ…  
 
Žákům, kteří mají zájem o studium v ZUŠ, musí být k 31. 8. 2025 5 let.  
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Jízda zručnosti 2025 na SOU Blatná
Dne 24. dubna 2025 pořá-

dalo Střední odborné učiliště Blatná https://
soublatna.cz, Zemědělský svaz České repub-
liky a Agrowest Klatovy a.s. již 23. ročník ob-
lastní soutěže „Jízda zručnosti 2025“. Soutěž 
je určena pro studenty učilišť a středních škol, 
kteří v rámci studia získají řidičské oprávnění 
k řízení traktoru. 

Vedení SOU Blatná uvítalo vzácné hos-
ty. Jízdu zručnosti navštívili starosta Města 
Blatná Ing. Robert Flandera, vedoucí pobočky 
AGREWEST Mirovice Ing. Josef Lexa, Ze-
mědělský svaz České republiky zastupovala 
Mgr. Pavlína Havlová, bývalí pracovníci 
a absolventi SOU Blatná a další návštěvníci 
z řad veřejnosti. Školní jídelna SOU Blatná 
připravila všem soutěžícím a jejich doprovodu 
chutné občerstvení.

Po deváté hodině vystartoval první 
soutěžící. On a stejně tak další museli před 
diváky předvést své dovednosti v ovládání 
moderního japonského traktoru Kubota s pří-
věsem projetím trasy s jedenácti překážkami. 
Šlo o průjezd pravoúhlou zatáčkou, přejezd 
lávky pravým a pak levým předním kolem, 
průjezd osmičkou, slalom, přesné podélné 
zajetí k rampě, zastavení na přesnost, kdy 

musí spadnout jen jedna ze dvou tyček, 
průjezd modelem úvozu, zastavení předními 
koly traktoru. Náročným prvkem bylo couvání 
traktorem s přívěsem do modelu úzké garáže. 
Rozhodčí hodnotili přesnost splnění jednotli-
vých úkolů a čas jízdy.

Jakmile odjel poslední soutěžící, vrcholila 
nervozita. Pořadatelé vyplňovali připravené 
tabulky, sčítali časy a trestné body, tiskli 
diplomy, připravovali ceny.

U stupňů vítězů se shromáždili soutěžící, 
učitelé šesti zúčastněných škol i veřejnost. 
Ceny předávali Ing. Josef Lexa, Mgr. Pavlína 
Havlová a zástupce ředitele SOU Blatná pro 
odborný výcvik Bc. Stanislav Kučera.

Velké uznání si zaslouží pět soutěžících 
dívek, které předvedly rychlou profesionální 
jízdu. Jen na rozdíl od chlapců nemusely 
absolvovat couvání do garáže. Zvítězila 
Valentýna Benedová, druhá byla Michaela 
Matějková, obě ze školy  Střední odborné uči-
liště zemědělské a služeb Dačice. Třetí místo 
získala Štěpánka Pešková, Střední zemědělská 
škola Písek.

V kategorii chlapců se na 1. místě se 
umístil Adam Urbanec, Střední odborné uči-
liště zemědělské a služeb Dačice. Druhý byl 
Tomáš Micka, SOŠ a SOU Milevsko. Třetí 
se umístil Matěj Svoboda, VOŠ a SZŠ Tábor. 
Čtvrté místo získal domácí Milan Košta, SOU 
Blatná. 

V kategorii veřejnost zvítězil Richard 
Špička, Střední odborné učiliště zemědělské 
a služeb Dačice. Druhý byl Dominik Faktor 
ze SOU Blatná, který absolvoval 3. ročník 
oboru Opravář zemědělských strojů na SOU 
Blatná a nyní studuje nástavbu Podnikání 
tamtéž. Na třetím místě se umístil Ing. Zby-
něk Hofman, učitel odborných zemědělských 
předmětů ze SOU Blatná.

Ocenění si též zaslouží ze všech zúčastně-
ných škol učitelé autoškoly, mistři odborného 
výcviku, učitelé teorie a všichni pracovníci, 
kteří se studenty odvedli poctivou práci. 

Na závěr se sluší poděkovat štědrým spon-
zorům, kteří dodali pro prvních 10 soutěžících 
hodnotné ceny. Jsou to AGROWEST Klatovy 
a.s., https://www.agrowest.cz, prodej a servis 
zemědělských strojů; Zemědělský svaz České 
republiky https://www.zscr.cz; Město Blatná 
https://www.mesto-blatna.cz; fi rma Leifheit 
Blatná https://www.leifheit-online.cz, která 
patří ke špičce mezi výrobci potřeb do do-
mácnosti. Dalšími sponzory byly fi rmy: LIVA 
Předslavice spol. s r.o. https://liva.cz, opravna 

zemědělských zařízení; BP-SERVICE s.r.o. 
- NaradiOnline.cz; VOD Kadov; Linamar 
Structures Czechia s.r.o., Strakonice; DURA 
Automotive CZ, k.s., Blatná, výroba dílů pro 
automobily; Agrární komora okresu Strako-
nice; ZOD Předslavice; AGRO Sedlice a.s. 
a ZD Přešťovice

Text a foto SOU Blatná

Couvání do modelu garáže - 2025

Vítězové - chlapci. Jízda - 2025

Vítězné dívky - 2025

Ve Škvořeticích si udělali 
velikonoční pomlázku 

i na ping-pongových stolech
Škvořetice - Svátky jara provází v obci 

Škvořetice pestrý a bohatý společenský 
program. Vedle udržování velikonočních 
lidových tradic si tady přijdou na své i spor-
tovci. Velký sál zdejšího kulturního domu 
poskytuje totiž azyl „Velikonočnímu turnaji 
v ping-pongu“ formou čtyřher.

Letošní 7. ročník byl podle ředitele turnaje 
a zároveň škvořetického „kulturního atašé“  
Vojty Nového co do účasti trochu slabší. Roz-
dalo si to osm dvojic. Systém turnaje „každý 
s každým“ byl časově nenáročný, takže už 
po tříhodinovém zápolení u zelených stolů 
mohlo dojít k vyhlašování výsledků.

Podle očekávání se stali pány „bitevního 
pole“ domácí borci Milan Navrátil se synem 
Jakubem. Jako ostatně už několikrát. Stříbr-
nou pozici si podmanili škvořetický „bijec“ 
Karel Šorna nejmladší v součinnosti s vše-
stranným sportovcem Milošem Kadlecem 
z Chobota. Bronz putoval na adresu parťáků 
Koblih a Maršík.

„Řídící mechanismus“ velikonoční „sme-
čované“ Vojta Nový s otcem Lubošem podali 
určitě také solidní výkon. Bohužel to tentokrát 
stačilo jen na předposlední „štafl “. „Oproti 
loňsku jsme spadli o stupínek dolů,“ konsta-
toval Vojta Nový.

Co se týče cen pro jednotlivé dvojice, 
podávaly se odměny „ryze nápojové“. A to 
určitě nikoho neurazilo.

Celá akce se koná pravidelně pod záštitou 
obce Škvořetice. Ono trochu upevňování 
kondice nemůže škodit ani o Velikonocích.

Vladimír Šavrda

SPONZO I: OBALY Blatná, manželé Vetešníkovi Blatná, ELEKTRO SUCHÝ Blatná, 
KLENOTY M&M Blatná, obec Škvo etice

PROSPORT Blatná, Obec Škvo etice a Jednota Orel Strakonice

zvou srde n  d ti a mládež do 17 let na

14. ro ník b žeckých závod  v p írod

PACELICKÁ TRETRA
SPORTOVNÍ AKCE SE KONÁ V OSAD  PACELICE

V NED LI 18. 5. 2025
PREZENTACE b žc  v Obecním dom  u h išt  od 12.00 hod.

START první kategorie ve 13.30 hod.

Závodí se v t chto kategoriích: mlá ata „A“ (do 4 let), mlá ata „B“ (5 až 6 let), 
kategorie „C“ (7 až 9 let), kategorie „B“ (10 až 12 let), kategorie „A“ (13 až 15 let)

a kategorie „A- elite“ (16 až 17 let).

P ipravena je ada hodnotných cen, v etn  pohár , 
medailí a diplom .

S rd e n  zvo u  a  t š í  s e  p o a d a te l é !

„Pacelická tretra – b h pro Martina,  Jirku i  Petra! 
Posp šte si  ho také vyzkoušet!“

B L A T E N S K Á 
T I S K Á R N A
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725 927 234 P 49, 262 72, B eznice

 

 

Akce í od  1. 5. do 31.5. 2025, nebo do v rodání zásob. Cen  jsou uveden  v n  DPH.

 

 

www.palivove-centrum.cz

 

 

STROMKY ovocné 7 K
SUBSTRÁT zahradní 14 K
ZEMINA v o ená K
K RA mul vací K

Š KA K
 

BRAMBORY konzumní K g
BRAMBORY sadbové 

CIBULE K g  
K g

K

válec malý 

PALIVOVÉ & ZAHRAD Í 
CE UM 



Číslo 9 / strana 16 Blatná 9. května 2025 Ročník 36 (46)

Kulturní
kalendář

18. 5. 18.30 h  
Cestopovídání 

22. 5. 16.30 h

22. 5. 17 h

Kino 
9. 5. 20 h 

16. 5. 20 h 

21. 5. 19 h
Nezvratný osud: Pokrevní linie 

23. 5. 20 h 
Mission Impossible: Poslední 

Knihovna 

 
Setkání nad knihou

2. 5.–30. 5.
 

13. 5. 10 h 
Tvor – Výtvarná dílna pro seniory 

 

 

15. 5. 17 h  
 

15. 5. 18 h 

17. 5. 10 h
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Komunitní 

Tereza Mašková

 

 

Single ladies s Kristýnou Vainerovou

Výstavy
út–ne 10–17 h
Muzeum všemi smysly

 

 

 

 

5. 5.–5. 6.

9. 5.–27. 8.

26. 5.–23. 5. 

31. 5. 10 h
Celodenní Plenér Akvarel 
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1. 8. 19 h

 
(o)d nás 
21.–25. 7.  

seniory Harmonogram: 

PÁTEK

Pěstujeme 
kulturu

Kulturní Plantáž Blatná

kulturniplantazblatna

www.plantaz-blatna.cz
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p o r tp o r t

Velká cena města Blatná – 
13. ročník

Již po třinácté se poslední dubnovou so-
botu uskutečnil tradiční turnaj v judu – Velká 
cena města Blatná. Místem turnaje se stala 
opět tělocvična SOŠ v Blatné. Na letošní roč-
ník přijelo zabojovat o poháry a medaile více 
než 170 závodníků z 24 oddílů. Na tatami se 
představily kategorie mladších (U12) a star-
ších žáků (U14) a mladších dorostenců (U16). 

Samotné zápasy začaly v tradičním čase 
(v 10:00) a za tradiční přítomnosti mís-
tostarosty města Blatná Pavla Ounického. 
Po úvodním přivítání se na tatami rozhořely 
boje v nejmladší kategorii. V této věkové 
skupině měla Blatná šest zástupců, kteří se 
za podpory svých rodičů a známých vybičo-
vali k velmi dobrým výkonům. Pět z nich bylo 
odměněno možností stát na stupních vítězů.

Zbylé dvě věkové kategorie (U14 a U16) 
byly z medailového pohledu méně úspěšné. 
Pět účastí bylo přetaveno v jednu medaili. Ale 
z pohledu předvedeného výkonu panovala 
u trenérů spokojenost. Většinou totiž chybělo 
k medaili opravdu málo.  

Pojďme se podívat na blatenské držitele 
poháru a medaile zblízka:
Věková kategorie U12

Tomáš Bláha – 2. místo
Kryštof Vinovský – 3. místo
Šimon Mach – 1. místo 
Samuel Pojer – 3. místo
Stela Vohryzková – 1. místo

Věková kategorie U14
Antonín Jiskra – 3. místo

Všem závodníkům gratulujeme.
Domácí turnaj znamená nejen roli hos-

titele, ale i starosti s přípravou a následným 
úklidem. V této větě se skrývá spousta práce, 
kterou je nutné pro zdařilý turnaj vykonat. 
Jsem moc rád, že i v dnešní době se najdou 
lidé, kteří rádi nezištně pomohou. Chtěl bych 
tímto poděkovat všem, kteří se na pořadatel-
ství turnaje jakkoli podíleli. Turnaj takového 
rozsahu by jinak pořádat nešel.

Poděkovat se ale sluší i SOŠ Blatná, kde 
jsme našli pro tento náš turnaj výborné domácí 

zázemí. Nesmím zapomenout ani na jejich technickou 
podporu (hlavně ozvučení) a také na možnost večerního 
posezení u ohně. Dále mnohokrát děkujeme za spolupráci 
městu Blatná a Technickým službám za odvoz odpadu. 
V neposlední řadě směřuje naše poděkování k našim 
domovským organizacím TJ Sokol Blatná a DDM Blatná.

Lukáš Kocourek

Zlaté kuželkářské 
zpravodajství

Dlouhodobé soutěže jsou již za námi 
a nyní nastal prostor pro republiková mist-
rovství a turnaje.
Mistrovství Česka dorostenek

O víkendu 3. a 4. května se v Táboře ko-
nalo MČR pro 32 nejlepších dorostenek z celé 
republiky. Blatná zde měla hned trojnásobné 
zastoupení, čímž se žádný jiný oddíl pyšnit 
nemůže. V sobotu byla na programu soutěž 
na 120 hodů sdružených. Jako první se před-
stavila Beáta Svačinová. Té místní dráhy příliš 
nesedly a s 523 kuželkami obsadila konečné 
26. místo. V následující čtveřici startovaly K. 
Baťková a M. Kalousová. Karolína předvedla 
vyrovnanou hru a odměnou jí bylo 559 kuže-
lek, 14. místo a postup do nedělního sprintu. 
Monika již od počátku ukazovala, že bude 
mířit vysoko. Suverénně do hry vstoupila, 
v závěru ještě více zabrala a soupeřky dekla-
sovala. S vynikajícím výkonem 619 kuželek 
se ujala vedení. Nyní se už jen čekalo, jak 
zahraje zbylých 24 hráček. V dramatickém 
průběhu několik z nich útočilo na Moničin 
výkon, ale žádná jej nepokořila. Monika se tak 
stala po 3 letech opět dorosteneckou Mistryní 
České republiky! Dokázala, že umí formu 
vyladit na vrchol sezóny, když získala svůj 
již 4. cenný kov, což jí řadí k naprosté špičce.

Druhý den proběhla soutěž ve sprintu, 
který se hraje na 2x20 hodů pavoukovým 
systémem. Je skoro pravidlem z posledních 
ročníků, že sprint bývá pohřebištěm sobotních 
vítězek. A došlo k tomu i tentokrát, když Mo-
nika nestačila na svou loňskou spoluhráčku 
z Rokycan. Karolína nastoupila proti sobotní 
bronzové hráčce a těsný souboj prohrála. 
Její přemožitelka se následně stala celkovou 
vítězkou.

Mistrovství doroste-
nek nelze hodnotit jinak 
než úspěšně. Již samot-
ná účast 3 hráček je uni-
kátní (jak praví klasik: 
kdo z Vás to má...). Beá-
tu navíc čeká ještě jeden 
vrchol, a to ten nejvyšší, 
jakého může sportovec 
dosáhnout. Výbornými 
výkony v sezóně se kva-

lifi kovala na Mistrovství světa! Šampionát se 
koná na konci května v Maďarsku, budeme 
držet palce!
Mistrovství Česka žen

O týden dříve pořádal blatenský oddíl 
MČR žen. Představily se zde medailistky 
z MS, ME nebo vítězky Ligy mistryň. Podle 
očekávání bylo k vidění mnoho skvělých vý-
konů. Ten vůbec nejlepší zahrála J. Braunová 
z Jihlavy, která číslem 662 kuželek stanovila 
nový ženský rekord kuželny. Po právu zvítě-
zila jak v soutěži na 120 hodů, tak i v kombi-
naci (součet sobotního a nedělního výkonu). 
Stříbro a bronz si odvezla hráčka Českých 
Velenic R. Babická.

Mistrovství bylo kladně hodnoceno jak 
od hráček, tak i zástupců České kuželkářské 
asociace v čele s trenérkou ženské reprezen-
tace. Oddíl tímto děkuje členům oddílu, kteří 
se zapojili do organizace a sponzorům, kteří 
dodali ceny pro hráčky. Poděkování patří též 
p. Kortusovi za krásné fotografi e z medailo-
vého ceremoniálu.

Blatenská 120
V neděli skončil jarní turnaj dvojic na 120 

hodů, který byl letos zařazen do kvalifi kace 
na MČR dvojic. Proto přilákal několik zvuč-
ných jmen. Poprvé se hrálo v kategoriích 
muži, ženy a smíšené. V mistrovské části 
zvítězili hráči z Prahy, Valašského Meziříčí 
nebo dvojice působící v nejvyšší rakouské 
soutěži. Pořadí nemistrovské části ovládli 
domácí J. Vokurka a L. Pavel před kuželkáři 
z Prahy. Mezi ženami si první místo odnesly 
B. Říhová a P. Prýmasová, ve smíšené kate-
gorii triumfovala dvojice z Chýnova.

Celkem se zúčastnilo 118 dvojic. Od 12. 
května proběhne tradiční turnaj neregistro-
vaných na 4x60 hodů. Přihlášení je možné 
na stránkách oddílu.

Za Kuželky TJ Blatná Lukáš DrnekVítězný výkon

Předseda oddílu dekoruje šampionku
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Začínáme 17. května 2025 od 8.00 hodin
a potom každou následující sobotu od 10.00 hodin.

Přijďte se naučit základy a pravidla sportu, kterého projíždíte každý den. 
S vybavením si nelámejte hlavu, vše potřebné vám rádi bez poplatku 
zapůjčíme.

Přečtěte si, proč začít s golfem a zaregistrujte se zde:
www.golf-horehledy.cz/registrace

ZAM   LOVAT            
SE DO GOLFU            

NA NÁSLEDUJÍCÍ SEZÓNU JSME 
PRO VÁS PŘIPRAVILI GOLFOVÉ 
TRÉNINKY V HODNOTĚ

10 000 Kč

PRO
OBYVATELE
NEPOMUCKA

ZDARMA

BYDLET POD BRDY ZNAMENÁ

ZAMILOVAT SE DO GOLFU
V sobotu 17. května pořádá golfové hřiště v Hořehledech den 
otevřených dveří a na něj navazující tréninky zdarma pro 
obyvatele našeho regionu. Na plakátu je uvedené obyvatelstvo 
Nepomucka, ale podle  manažera hořehledského areálu,  Martina 
Kopčáka,  to znamená obyvatelstvo Blovicka, Nepomucka, Lnářska 
a Blatné. Akce nás zaujala a proto jsme se na ni zeptali podrobněji  
Martina Kopčáka:

BL: Martine, proč by měli obyvatelé našeho kraje dorazit k vám 
na golf?

MK: Především proto, že sami chtějí. Moc rádi jim ukážeme, že 
golf je snobským, drahým a nedostupným sportem nazýván neprávem. 
Den Bav se golfem a tréninky pro veřejnost zdarma pořádáme již 7. 
rokem a je to pro nás obrovská zábava. Potkáváme se s novými lidmi 
a učíme je nádherný sport v přírodě, který mohou hrát do vysokého 
věku.

BL: Šest let je dlouhá doba, kolik zájemců 
o golf se objevilo?

MK: Hodně a pořád vlastně hrozně má-
loJ. Chceme, aby obyvatelé našeho regionu 
vnímali naše sportoviště stejně jako fotbalové 
hřiště nebo tenisový kurt, kam si chodí zcela 
běžně zahrát po práci nebo o víkendu. Za ty 
roky jsme golf v rámci bezplatných tréninků 
naučili už více jak 150 lidí a chceme další 
stovky přidat!

BL: S čím mají návštěvníci počítat a co mají 
mít s sebou?

MK: 17. května proběhne den otevře-
ných dveří za účasti našich partnerů. Krom 
pořádného vyzkoušení golfu včetně spousty 
soutěží si budou moci návštěvníci pochutnat 
na plzeňském pivku nebo ochutnat dobroty 
našich dalších partnerů. A pak je každou 
další sobotu až do konce srpna budeme učit 
golf hrát tak, aby to potom už zvládli sami. 
A k tomu potřebují jen sportovní oblečení 
a dobrou náladu, vše ostatní jim půjčíme.

A na co jsme nejvíc pyšní – golf jim 
budou ukazovat a učit ho jejich předchůdci. 
Lidé, kteří se úplně stejnou cestou vydali 
o pár let dřív. Po ruce ale samozřejmě budou 
i vyškolení trenéři.

BL: Od května do srpna je dlouhá doba, to 
musí chodit zájemci každý týden?

MK: Samozřejmě počítáme s tím, že se 
tréninku nebudou lidé věnovat každou so-
botu. Vůbec nevadí, když některé tréninky 
vynechají. Ale ze zkušenosti víme, že jakmile 
si golf jednou vyzkouší, tak budou chtít tréno-
vat pořád. Proto i v mezidobí mezi tréninky 
nabízíme hráčům míčky i hole k zapůjčení 
a opět zdarma.

BL: Martine, dovolte mi trochu drzou otázku – a co z toho máte, když 
je to všechno bezplatné?

MK: Golf je ve své podstatě životní styl. Máme výborné dětské 
reprezentanty klubu a už od jejich prvních golfových krůčků jim předá-
váme samotné základy tohoto sportu – férovost, spravedlnost, čestnost, 
vytrvalost, odhodlání, gentlemanství,… To jsou atributy, na kterých 
golf  stojí a které jsou ceněné v každé společnosti. 

My samozřejmě budeme rádi, když vychováme nové gollfi sty, 
kteří si u nás třeba časem zakoupí členství nebo k nám budou jezdit 
do restaurace na večeři. Ale primárně chceme ukázat, že je náš areál 
součástí svého okolí a že je místem setkávání jeho obyvatel. A že se 
u nás lidem líbí…

Díky moc za příjemné povídání a těšíme se 17. května na setkání 
na golfovém hřišti!

ZM
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Základní rozsah nabídky

• Asistenční služby při osobní hygieně (omývání 
na lůžku, koupání, mytí vlasů a jiné)

• Společnost osobám nemohoucím, nemocným 
či jinak omezeným

• Doprovodné služby (návštěva lékaře, úřadu, 
vycházky a podobné)

• Obstarání nákupů (v místě bydliště)

• Další služby mimo výše vyjmenované po 
osobní dohodě

E-mail: alzbeta.podhrazska@asistence-betty.cz

Asistenční služby a výpomoc 
v domácnosti

www.asistence-betty.cz

Prodej slepiček
Červený Hrádek prodává 
s l e p ičk y  t y p u  Te t r a 
hnědá, Dominant všechny 
barvy, Green Shell-typu 
Araukana aǾDark Shell-
typu Maranska,  cena 
odǾ259,- Kč/ ks

Prodej: 23.5. 2025
B l a t n á  –  z a s t á v k a 
uǾPenny-   11.30 hod.
Výkup králičích kožek - 
cena dle poptávky, doprava 
189,- Kč zaǾcelý nákup.
Doporučujeme objednávat!
Info: Po-Pá 9.00-16.00 
hod.

tel.601Ǿ576Ǿ270,
728Ǿ605Ǿ840

www.drubezcervenyhradek.cz 

Další zprávy z Datels arény
24.4. se konala v naší aréně druhá část turnaje ZŠ pro 

druhý stupeň.  Zúčastnily se čtyři školy z Blatné a okolí. 
Děkujeme za účast a gratulujeme vítězům.

O víkendu bojo-
vala minipřípravka 
na turnaji v Pracha-
ticích. 

Naše  mládež 
vyzvala do sou-
bojů hráče z Plzně 
a bohužel neuspěl 
ani jeden tým  bla-
tenských juniorů. 
Mladší žáci prohra 
3:5, starší žáci 1:8 
a dorost padl 2:5. 

Starší si zahráli i o násle-
dujícm víkendu, ale bohužel 
nestačili  na soupeře z Pra-
chatic, stav utkání 3:7.

Béčko  bojovalo v Jin-
dřichově Hradci v play-off , 
první zápas chlapi prohráli 
1:6 a druhý výhráli 5:4. 
Další dva zápasy v domácí 
aréně bohužel  oba prohráli 
2:9 a 0:6 a tímto pro něj 
sezóna končí.

Á tým vyzval ve čtvrtfi -
nále Buldogs Brno a v obou 
případech vyhrál 3:2 a 4:1. 
O následujícím víkendu vyrazili hoši do Brna. V sobotu se jim soupeře 
přetlačit nepodařilo a prohráli 0:1. Do nedělního zápasu  vstoupili 
nabuzeni a připraveni urvat tři body, což se povedlo a výhra 5:3 je 
posouvá do semifi nále. O víkendu 10. a 11.5. změří síly s Kelty2008 
z Berouna. Přijďte je podpořit i vy.

A ještě zprávy z reprezentačních turnajů U15 
a kvalifi kačního turnaje mladších žáků.

1.5. reprezentovali Jihočeský kraj ve Svítko-
vě datlové Tadeáš Gutwirth, Ondra Vrba a Tobiáš 
Oulehle.  Ve fi nále prohráli s Pardubickým kra-
jem a odvážejí si krásné druhé místo.

A v neděli 4.5. bojovali mladší žáci na kva-
lifikačním turnaji v Českých Budějovicích 
a odvezli si místo páté.

Zdena Braunová

Minipřípravka

Kvalifi kační turnaj mladší žáci

Muži B

MužiA

U 15 Turnaj krajů 
(Tadeáš Gutwirth)
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Pelotonu 160 cyklistů požehnal v Buzicích feldkurát
(dokončení z minulého čísla).

Ilona a Viktor Králíkovi z Olomouce 
„hltají“ kilometry právě prostřednictvím ko-
loběžek. Původně to byla doména jen Viktora: 
„Ilona zpočátku jezdila na normálním kole. 
Pak si , víceméně ze zvědavosti, otestovala 
můj „přemisťovač“. Padl jí  do noty natolik, 
že  zakrátko pořídila pro sebe „dvojče“ a za-
čali jsme cestovat společně,“ poznamenává 
sympatický mladík. Zocelený pár se prý 
snaží své koloběžky prohánět denně a urazit 
minimálně deset kilometrů: „Vždycky máme 
v trase zakomponovanou nějakou hospůdku, 
odkud se potom po občerstvení vracíme zpět,“ 
prozrazuje se smíchem Ilona Králíková. Loni 
oba nadšenci pokořili cca 3500 kilometrů: 
„Neustále se zlepšujeme- před pěti lety při 
naší premiéře to byla jen zhruba polovina,“ 
sděluje Viktor.

Správná dvojka se ale nevyhýbá ani 
brutálnějším podnikům: „Vymysleli jsme si 
kupříkladu „Bludného cyklistu“. Ten vede 
z Roztok na Smíchov a je to skutečný „masa-
kr“, hodnotí olomoucká „Královna koloběžka 
první“ tuto šťavnatou zkoušku fyzičky. Oba 
mladí vytrvalci si nicméně zachovávají po-
třebný zdravý odstup: „Snažíme se s Viktorem 
každé stoupání poctivě vyšlapat. Ale když or-
ganismus a svaly protestují, nelámeme to přes 
koleno,“ nechává se slyšet Ilona. Podle ní jsou 
sjezdy kolikrát horší- hlavně nebezpečnější.

Ilona s Viktorem si neužívají jen tuzem-
ských dobrodružství: „Sjezdili jsme kdeco- 
Polsko, Maďarsko, Německo, Slovensko…,“ 
vypočítává olomoucký „bohatýr“ Viktor 
s tím, že nejvíc je chytne za srdce putování 
podél řeky.

S náramným apetitem se „zakousla“ 
do osmnáctikilometrového okruhu se star-
tem a cílem v Buzicích skupinka píseckých 
majitelů socialistických skládaček. Tenhle 
„vynález východní rádobyfilozofie“ bývá 
obvykle užíván jen k dojezdu na nedaleký 
nákup či na poštu. Mládenci od města u Otavy 
však tenhle „smrtící výkřik techniky“ zkro-
tili a přizpůsobili jej k obrazu svému. Víťa 
Horník s Davidem Šourkem se skládačkami 
dokonce podnikli loni expedici z Dubrovníku 
do Athén. Víťa Horník ještě předtím s dopro-
vodem absolvoval další dvě dálkové cesty- 
z Písku do Terstu a z Terstu do Dubrovníku. 
„Letos chceme pokračovat z řecké metropole 

do Istanbulu. A když Pánbůh dá, ještě do Gru-
zie,“ představuje smělé plány skládačkový 
„guru“ Víťa.

Do Buzic přicestovalo písecké těleso ná-
sledovně- vlakem do Blatné a odtud po vlastní 
ose až na místo startu. Nutno dodat, že jezdci 
na koloběžkách i skládačkách trať okolo Bu-
zic zdolali perfektně a horským prémiím dali 
na frak. Prostě- nic je nedokázalo zastavit.

Věrná garda
Cykloturistické akce v Buzicích se nikdy 

neobejdou bez přítomnosti skalních příznivců 
tohoto sportu z řad „dříve narozených“- tzv. 
„věrné gardy“. Pánové i dámy se skráněmi 
prorostlými stříbrem podávají často tak úžas-
né výkony jakoby čas kolem nich jen prolétl.

Letos  si to sem do Buzic namířil také 
František Míka ze Strakonic ( 63 let ). Pro 
neúnavného „matadora“, který v sedle kola 
„láme vaz“ kilometrům už 38 let, není v tomto 
ohledu nemožné vůbec nic. „Před čtyřmi lety 
jsem musel vyměnit ze zdravotních důvodů 
starý model za elektrokolo,“ říká jakoby 
omluvně stále vitální důchodce, „Mohla za to 
operace kyčle. A protože mi současně bylo 
šedesát let, nadělil jsem si tenhle kvalitní 
kousek rovnou k narozeninám.“

Během šťastných let v sedle „ekologic-
kého stroje“ prý František Míka procestoval 
úplně celé Čechy. Doslova skrz naskrz- jak 
on sám s oblibou uvádí. „Jezdíme odjakži-
va v partě. Původně ve třech, postupně se 
počet nás Strakoňáků- cykloturistů vyšplhal 
až na osmnáct,“ libuje si vášnivý vyznavač 
zdravého pohybu a poznávání zajímavých 
míst. A téhle prima partičky je „všude plno“ 
i za českými hranicemi: „Na pedálech jsme 
obrazili kompletně také Slovensko. A nádav-
kem ještě polovinu Alp. Teď se chystáme 
na Azurové pobřeží,“ září nadšením František 
Míka.

Letos má na osobním kontě prozatím 
250 kilometrů. „Maximum činilo v minu-
losti něco přes 2000 kilometrů za sezónu,“ 
podotýká strakonický „průzkumník silnic 
a cest“. Rekordním „přírůstkem“  za jeden 
den se u něho rozumí dávka 110 kilometrů 
ze Strakonic na Šumavu a zpět: „To jsem 
se toulal v okolí Kvildy. A rozhodně jsem si 
dal parádně do těla,“ vzpomíná na náročný 
výlet dobrodruh s velkým „D“. V Buzicích 
si letošní hromadnou projížďku nemohl vy-
nachválit: „Zúčastnil jsem se potřetí. A byla 
to pro mě absolutní pohodička. Jinak ještě, 
co se týče profi lů trati- jsou mi milejší kopce 
než unavující rovinaté pasáže !,“ zdůrazňuje 
František Míka.

Na cykloturistických akcích v Buzicích 
„U Čiláka“ nemůže chybět nikdy velký „srd-
cař“ Josef Trča z nedalekých Škvořetic ( 73 
let ). Jeho věrnost organizátory dojímá natolik, 
že mu „výhledově“ chtějí přidělit inventární 
číslo. Téměř vždy se mu ale bohužel „lepí 

smůla na paty“ v tom smyslu, že ho na trati 
zaskočí menší či větší technické problémy 
a sem tam si musí povídat s veverkami. Letos 
ovšem absolvoval celých osmnáct kilometrů 
bez „ztráty kytičky“ a určitě z toho měl ne-
malou radost. 

Se svým stařičkým favoritem tvoří ne-
rozlučnou dvojku : „Tohle kolo jsem dostal 
darem od jistého Jardy Hory- někdejšího 
škvořetického hostinského za to, že jsem mu 
pomohl s přestavbou salónku u něho v loká-
le,“ nechává se slyšet borec, před kterým se 
skloní každý kopec.

Opravdovým „nestorem“ letošního 
14.ročníku „Odemykání studánek“ byl ale 
Jiří Šika z Blatné. Přímo v den konání této 
cykloakce dovršil požehnaných 83 let ! Byl 
odměněn jako nejstarší účastník a stejně tak 
i „benjamínek“ sportovního odpoledne- šes-
tiletý Jiří Mikolášek z Blatné.

Kultura za všechny peníze
Stalo se již ustáleným pravidlem, že 

na společnou projížďku cyklistů všech věko-
vých kategorií a výkonnostních stupňů okolím 
Buzic navazuje doprovodný kulturně- spor-
tovní program. Ani letos tomu nebylo jinak.

V úvodu nadchly čerstvě posílené publi-
kum svými uměleckými kreacemi mažoret-
ky z Bělčic. Vzápětí přišel na řadu tady už 
zdomácnělý taneční klub z Čížové se svými 
třemi nadmíru vyvedenými pohybovými 
kousky- Šenkýřečka, Poupata a samozřejmě 
legendární Kankán.

Svou sportovní exhibici tu měl i blatenský 
rodák Petr Beneš, nyní žijící v Děčíně, se svou 
jednokolkou. Znovu ohromil diváky husar-
skými kousky na překážkách různého typu. 
Jedinečnou show zakončil autogramiádou 
a společným focením s fanoušky.

No a po jedinečném živém koncertu pod 
širým nebem v podání hudebního jádra spolku 
„Švejků“ následoval zlatý hřeb odpoledne- 
bohatá tombola o 60 ryze cyklistických cen. 
Majitelé zelených lístků s čísly mohli vyhrát 
třeba osvětlení na kolo, značkové cyklistické 
dresy s dlouhým a krátkým rukávem, pro-
středek na mytí bicyklů „Cyklostar“ aj. Mezi 
desítkou TOP cen se skrývaly cyklistické 
brašny, mapníky na řídítka,termotriko, profi  
rukavice, tachometr, značkový cyklozámek 
a konečně- nožní pumpa pro rychlé nahuštění 
obutí ráfků.

Po celé sobotní odpoledne probíhalo 
na dvoře hospůdky „U Čiláka“  rovněž testo-
vání klasických kol a elektrokol fi rmy Cyk-
lošvec Písek formou bezplatných projížděk 
modelů po okolí. Zásluhou majitele fi rmy 
se i tentokrát mezi vraty klenula jako duha 
nafukovací obří brána, dodávající prostředí 
kolem ní atmosféru „Závodu míru“.
U snědeného krámu a prázdného džbá-
nu…..

Maximální výtoč piva a stejně masivní 
výdej gastronomických dobrot z kuchyně 
způsobily, že zčistajasna podruhé v historii 
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hostince „U Čiláka“ nebylo „čím po psu ho-
dit“. Rozmanité menu, včetně lahůdkového 
zvěřinového guláše, vzalo za své jako první. 
A předtím, než se hosté uložili na penzión 
nebo rozprchli do svých domovů, pozdě večer 
vyschl i zdroj národního moku s pěnou. Ře-
šení, které kdysi dávno nabízel humoristický 
časopis „Dikobraz“ za stejně „fatální“ situace 
v kresleném vtipu: „Pane Pivrnec, došlo pivo- 
musíme vás narazit“, tady jaksi neobstálo.A 
pivo prostě také není ropa, aby tryskalo ze 
země ( což je ostatně škoda ) .Takže nakonec 
se jako „první  pomoc“ podávaly „lahváče“ 
nebo bier v plechu.
Díky, díky, díky….

Cykloturistickou akci v Buzicích tradičně 
zorganizovali „PROSPORT Blatná“, hostinec 
„U Čiláka“ Buzice a Jednota Orel Strakonice 
pod záštitou a za fi nanční dotace z fondu „Na-
dace Jihočeské cyklostezky“ a Jihočeského 
kraje. Srdečné poděkování patří dále obci 
Buzice za mimořádnou vstřícnost a peněžní 
podporu akce. Štědrý peněžní příspěvek po-
skytla také fi rma Dura Blatná. Za sponzorské 
dary věcného charakteru náleží díky těmto 
subjektům: Cyklošvec Písek, Cyklosport- 
Luboš Blovský Písek, Karban- sport Blatná, 
Miloš Bečvář- Cyklosport Strakonice, „Bike- 
faktory“ Strakonice, SPORTARSENAL Lysá 

nad Labem, R a B Mědílek Žacléř, INKO-
SPOR, Cyklo Schein- výrobce cyklistického 
oblečení.

Jako vždycky se skvěle a zodpovědně 
zhostili role pořadatelských hlídek na křižo-
vatkách trasy Jaroslav Plechatý z Nahošína 
a jeho tým. Ozvučení areálu zajistil DJ Jiří 
Hrabě, nájemce kulturního domu ve Škvoře-
ticích. Stejně tak hudební kulisu.

Majitel hospody „U Čiláka“ Petr Samec 
také tentokrát jako sponzorský počin navařil 
účastníkům akce pořádný kotel knedlíčkové 
polévky. Samotný fakt, že už mnoho let po-
skytuje podobným podnikům veškeré zázemí, 
je nadmíru cenný.

V neposlední řadě patří dík všem, kdo 
vystoupili v odpoledním doprovodném 
programu. A samozřejmě každému, kdo 
na cyklistické dostaveníčko zavítal. Obzvlášť 
potěšitelné je zvyšující se procento dětí na po-
dobných akcích v Buzicích. Protože jim patří 
budoucnost! Jen oni mohou nést cyklistickou 
pochodeň dál a postarat se o to, aby podobná 
shromáždění nezanikla. Bylo by to skutečné 
neštěstí!!!                                  Vladimír Šavrda

Škoda Kamiq 
a Škoda Karoq
Akční modely 130 let

Vydejte se s námi na cestu k novým milníkům s akčními modely Škoda Kamiq a Škoda Karoq 130 let nebo 130 let Premium. 
Pořiďte si je nyní s atraktivní výbavou již od 469 900 Kč, díky které se vaše jízda stane ještě radostnější. Pro více informací nás 
neváhejte navštívit osobně, nebo nás kontaktujte telefonicky či online.

Kombinovaná spotřeba a emise CO2 vozu Škoda Kamiq: 5,4–6,0 l/100 km; 121–136 g/km
Škoda Karoq: 4,9–6,5 l/100 km; 130–156 g/km

 ilustrativní fotografie, obsahuje prvky příplatkové výbavy

Automatické 
otevírání 5. dveří

Metalická barva

se zvýhodněním až

99 300 Kč Virtuální  
  kokpit 10“

Váš autorizovaný prodejce vozů Škoda:

sleva 
10 %

Adresa: T.G. Masaryka 1559, Blatná ;  web: www.amicotravel.cz;  e-mail: info@amicotravel.cz,   tel.:   383 420 747

 Poreč - h. Delfin
s polopenzí

možnost autobusové dopravy 

od 7 911 Kč / dospělá osoba

 Karlobag - Hotel Zagreb
 výhled moře s polopenzí

možnost autobusové dopravy 

od 9 801 Kč / dospělá osoba

 Omišalj - Dep. Marina
s polopenzí

 možnost autobusové dopravy 

od 6 975 Kč / dospělá osoba

PřijĎTE SI K NÁM
NA POBOČKU PRO
NOVÝ KATALOG

rÁDI VÁM
POMŮŽEME 
S VÝBĚREM
ZÁJEZDU NEJEN
Z NAŠÍ NABÍDKY

Květnová akce 

na hotely v chorvatsku
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Soukromá ordinace fyzioterapie 
Individuální fyzioterapie dosp lých 

a d tí od 3 let
Tel. 602 439 086

www.fyzioterapieblatna.cz 
Adresa: Zahradnická 1078, Blatná 38801 

(budova Lékárna Arnika - bo ní vchod)

REALITY BLATNÁ – RNDr. PETR KERNDL
B. Němcové 29, 388 01 Blatná 

34 let praxe na realitním trhu!
Tel.: 604 518 400, 383 42 35 22

Všechny nabídky na: www.realityblatna.cz .
– HLEDÁME pro konkrétní zájemce další domy, chalupy, 

chaty, byty, pozemky, lesy … v jakékoliv lokalitě.
Nabídněte - RESPEKTUJEME VAŠI CENU!

Zajistíme Vám bezstarostný prodej. 
Prezentace na největších realitních serverech

a právní servis ZDARMA! Ocenění nemovitostí.
Smlouvy o převodu nemovitostí - darovací, kupní, směnné... 

Zavolejte k bezplatné konzultaci a využijte služeb nejdéle
působící realitní kanceláře v regionu. 

Vážíme si důvěry, kterou nám projevíte!

mobil: 605 463 400 ● email: hruby.elektro@gmail.com

Hajanka
výroba prošívaných přikrývek

a polštářů, čištění peří
Otevřeno:

Po - Út - ZAVŘENO
St  - Čt - 8.00-11.00
Pá - 14.00 - 17.00

Jinak možno po telefonické dohodě

Hajany 80  Tel.: 732 236 153 www.spanekvperi.cz
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BUĎTE SOUČÁSTÍ
STABILNÍ RODINNÉ
FIRMY
S BUDOUCNOSTÍ!

pfeifergroup.com /cs

We connect people,
nature and technology.

For better wood solutions.

Aktuálně volné pozice:
TRHANOV Obsluha linky / Elektrikář /
Řidič VZV

13. plat
25 dní dovolené
Přítomnostní prémie 1.000 Kč / měsíc
Stravenkový paušál
Příspěvěk na dopravu
Náborový příspěvek 12.000 Kč a mnoho dalšího

Neváhejte a přijďte se k nám osobně podívat.
Pohovory v Chanovicích probíhají každou středu v 9,00 hod.

ZAJÍMÁ VÁS, 
JAK TO U NÁS VYPADÁ?

NASKENUJTE QR KÓD.

PFEIFER HOLZ S.R.O.
TRHANOV 72
345 33 TRHANOV

PFEIFER HOLZ S.R.O.
CHANOVICE 102
341 01 HORAŽĎOVICE

IVANA ŠIMONOVÁ
TEL. 602 659 522
NABOR@PFEIFERGROUP.COM

MARIE CHMELÍKOVÁ
TEL. 379 414 013
NABOR@PFEIFERGROUP.COM

Aktkk uálnll ě vovv lnll é pozizz ce:
TRTT HAHH NOV Obsluha linky / Elektrikář /
Řidič VZV
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- VÝSTAVBA BYTOVÝCH I 
   NEBYTOVÝCH PROSTOR, NOVOSTAVBY
- REKONSTRUKCE VESNICKÝCH CHALUP,
   PAMÁTKOVÝCH OBJEKTŮ A RODINNÝCH DOMŮ
- ZEMNÍ A VÝKOPOVÉ PRÁCE BAGREM 
- KONTEJNEROVÁ DOPRAVA 

BLATNÁ

SpaceSolution s.r.o.
STAVEBNÍ SPOLEČNOST

info@spacesolution.cz +420 737 18 19 19
www.spacesolution.cz

  náhradní díly Škoda 
      + zahraniční vozidla
  autodoplňky, maziva, oleje
  výroba klíčů
  prodej vložek, zámků, kování
    sjednocování a oprava vložek FAB,
      TITAN
  elektrické a ruční nářadí
  vruty, šrouby, hmoždinky, kotvy

Provozní doba: Po-Pá 7.30 - 16.00
 So 8.00 - 11.00

J. P. KOUBKA 81, BLATNÁ
tel: 777 024 366, 383 422 111
e-mail: chvatalm@seznam.cz

Nová služba: broušení nožů, nůžek,
seker a dlát

 PROVÁDÍME VEŠKERÉ INSTALATÉRSKÉ  
A TOPENÁŘSKÉ PRÁCE 

 KOMPLETACE KOUPELEN 

Tepelná čerpadla   

Montáž kotlů     

    737 926 853 

ProdejProdej
štípaného 

palivového dřeva
délky 25, 30, 40, 50 cm

Možno i metrové.
Doprava možná 

za rozumné ceny 
(Březnice).

tel.: 723 964 176

Kontakt na tel.: 602112400, 602132227
e-mail: info@elektromontaze-blatna.cz

KUCHY KA- TESCOMA
u Beránka Blatná

nab íz í  nov

MOLITANOVÉ desky
200x100x10 200x100x3
200x100x5 200x100x1
200x100x4 a jiné......... 

 kuchy ské sedáky,
 P ÍSLUŠENSTVÍ K ZÁCLONÁM
 samolepící tapety,
 potahové látky - výb r ze vzorník
 výprodej kolejnic, koženky, garnýží, nábytkových 
úchytek

Otev eno:   po-pá - 9.00 - 16.00 hod.
                  so        8.30 - 11.30 hod.

tel. 773 605 204
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• Zaměřování:
     • budov a pozemků
     • věcných břemen
     • inženýrských sítí
     • mapových podkladů pro projekty
• Zápisy do katastru nemovitostí

603 514 655
geodezie-blatna.cz

GEODÉZIE
BLATNÁ s.r.o.  

▲ ▲

ZÁVOD SFERNICE
 

martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
 
 

jana.benesova@vishay.com

 

 
 
 
  

dle odpracovaných let
  

na dovolenou
  

  

  

 
  

a pracovním jubileím
 

ZÁVOD SFERNICE
 

martina.rihova@vishay.com

ZÁVOD ESTA
 
 

jana.benesova@vishay.com

 

 
 
 
  

dle odpracovaných let
  

na dovolenou
  

  

  

 
  

a pracovním jubileím
 

59 letá SŠ, rozvedená, 
ráda pozná muže SŠ 

nebo VŠ na hezký 
vztah nebo přátelství 
mobil 601 106 721
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Mezi  patrioty dobrého vojáka Švejka na cykloturistické 
akci v Buzicích se objevily skutečné osobnosti. V c. a k. 
uniformě vyrukoval rovněž místní rodák

Buzice -  „Odemykání cyklistických studánek na Blatensku“ 
v Buzicích u Blatné se letos neslo v o poznání slavnostnějším a atrak-
tivnějším duchu. Na pozvání sem zavítalo dvacet nadšenců z tzv.  
„spolku Švejků“ v uniformách z časů císaře pána. Obdiv a přízeň 
všech přítomných jim vyneslo zejména hudební vystoupení v rámci 
doprovodného programu sportovní akce, kdy za doprovodu fl ašinetu, 
akordeonu, balalajky i kytary doslova „zahltili“ dychtivé publikum 
starým i novějším repertoárem nesmrtelných šlágrů. V  „načatém 
díle“ pak se stejným úspěchem pokračovali večer uvnitř hospůdky  
„U Čiláka“, která už čtrnáctým rokem zmíněnému podniku poskytuje 
veškeré zázemí.

Skupinu „Švejků“ dotvářela i zahraniční „větev“ v počtu šesti 
polských a jednoho maďarského zástupce. Zároveň se zde k odkazu 

nejslavnějšího vojá-
ka mocnářství hlásil 
v patřičné  „gardero-
bě“ také buzický ro-
dák Miloslav Kilián 
(61 let), dnes žijící 
v Praze.

Trafi ka za válečné 
zmrzačení

Dnes už málokdo 
ví, že obec Buzice 
měla v období po 1.
světové válce svou 
trafi ku. Nacházela se 
nedaleko současné 
bytovky. A obyvatel-
stvo zde zásoboval 
(nejen) kuřivem prá-
vě dědeček Miloslava 
Kiliána - válečný in-

valida, který přišel na frontě o ruku. „Jako většina odvedenců z této 
oblasti narukoval děda ke 110.pěšímu pluku v Písku,“ vypráví bu-

zický rodák,  „Když byl děda v boji zmrzačen a vracel se předčasně 
domů, mnozí mu záviděli. Jak se později ukázalo- vlastně právem! 
Jeho mateřský pluk byl totiž záhy úplně zdecimován. Děda tak s nej-
větší pravděpodobností unikl o vlásek smrti.“

Miloslava Kiliána pohnutý příběh 11.pěšího pluku oslovil natolik, 
že se vydal po stopách jeho historie: „Dávám dohromady potřebné 
materiály a rád bych v budoucnosti vydal pojednání o něm knižně. 
Navštívil jsem v tomto ohledu už Vojenský historický ústav v Praze 
i Vídeňský archiv, dokonce nasávám atmosféru přímo na bojištích. Už 
teď získané poznatky shledávám nesmírně zajímavými,“ prohlašuje 
stoprocentní srdcař.

Zároveň dodává: „Po roce 1989 začalo v široké míře docházet 
k idealizaci osoby císaře Františka Josefa I. Ale sami přímí pamětníci 

ukrutných řeží na Piávě nebo Soči, 
kteří se po válce scházeli u mého 
dědy, se netajili nenávistí vůči to-
muto panovníkovi.“ Bratr jeho dědy 
prý bojoval jako legionář na italské 
frontě: „A dokonce došlo k tomu, že 
jednou stáli na bojišti proti sobě,“ 
odhaluje surovost nesmyslné válečné 
mašinérie Miloslav Kilián.

Dobrý voják Švejk - mezinárodní 
symbol

O tom, že postava legendární-
ho důstojnického „pucfl eka“ Švejka 
i jeho stvořitele mají úžasnou moc 
sbližovat národy, svědčí mimo jiné 
založení „Světové společnosti Jaro-
slava Haška“ v roce 2000. Podle Mi-
loslava Kiliána se  společenské akce, 
konané na počest slavné  „dvojky“ 
v různých částech Evropy, těší stále 
rostoucímu zájmu a popularitě dneš-
ních  „Švejků“: „Míří tam pravidelně 
od pěti set do tisíce příznivců tohoto 

literárního hrdiny z Polska, Maďarska, Slovenska, Ukrajiny, Ruska, 
Německa, Moldávie, Španělska…..,“ vypočítává poctivě buzický ro-
dák. V čele  „Světové společnosti Jaroslava Haška“ stojí Nor Jomar 
Honsi.

V nejvřelejší úctě chovají imaginární postavu dobrého vojáka 
Švejka vedle České republiky prý v Polsku: „Na centrálním náměstí 
Přemyšle se nachází jeho socha. Jak je uvedeno ve slavném díle Ja-
roslava Haška, právě tady byl Švejk souzen. A obyvatelé Přemyšle 
jsou nesmírně hrdí na to, že se jejich město ocitlo v tomto kultovním 
románu,“ uvádí Miloslav Kilián s tím, že právě v Přemyšli probíhaly 
během obou světových válek těžké boje, ve kterých zemřelo hodně 
Čechů. O silném česko-polském poutu na této bázi svědčí i fakt, že 
spisovatel Andrzej Grabowski nyní píše knihu o Švejkovo duchovním 
otci Jaroslavu Haškovi.

Nejslavnější voják monarchie má sochy i na dalších místech:  
„Třeba v Kralupech, odkud pocházela podle románu Jaroslava Haška 
fi gura drogisty Vaňka.V tomto případě šlo o autentickou osobu- ne-
vymyšlenou,“ upozorňuje zapálený stoupenec literárního odkazu jed-
noho z nejvýznamnějších domácích spisovatelů. Výroba a instalace 
tohoto uměleckého díla v Kralupech je mimochodem zásluhou právě 
Miloslava Kiliána a jeho přátel ze „švejkovského“ spolku. S dobrým 
vojákem Švejkem v životní velikosti se mohou  fanoušci vyfotografo-
vat rovněž v Putimi u Písku.
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V již zmiňované polské Přemyšli, kde působí početná  „švejkov-
ská“ buňka, se každoročně konají „Švejkovské manévry“. Na Lipnici, 
kde vlastní a provozuje malebnou hospodu pravnuk Jaroslava Haška, 
je zase soustřeďována „Mezinárodní konference badatelů“ na téma 
(nejen) „Éra C. a K. monarchie a 1.světové války“ s důrazem pro zá-
štitu  živým symbolem absurdity mašinérie Rakousko-Uherska a ne-
smyslnosti krveprolévání. „Ve své podstatě se ale nejedná o žádnou 
legraci,“ poznamenává Miloslav Kilián, „Na Lipnici se při této pří-
ležitosti sjíždí „mozky“ z celého světa a tamní sněm vede odborné 
disputace na vysoké úrovni. Mimo jiné jsou zde odhalovány zajímavé 
životní příběhy lidí z celé Střední Evropy.

Česká metropole pravidelně hostí „Memoriál Matěje Kuděje“ 
(nejlepšího kamaráda Jaroslava Haška), jehož obsahem jsou toulky 
atraktivními kouty hlavního města. Na podobné fázi pulzuje „Olomo-
ucký špacír“, kdy zúčastnění recesisté obrážejí pamětihodnosti z kate-
gorie „občerstvovacích stánků“ na území metropole Hané.

Je přirozené, že mezi „Světovou společností Jaroslava Haška“  
a potomky autora „Dobrého vojáka Švejka“ existují více než přátelské 
vztahy a ocelově pevná vazba. „Platí to jak u vnuka Richarda Haška, 
tak i u vnučky Barbary Freslové. Podle svých časových možností oba 
navštěvují maximum slavností na počest jejich dědy - jak v tuzemsku, 
tak i v zahraničí,“ konstatuje buzický rodák.

„Mazlení“ s unikátními hudebními skvosty odstartovala „Pere-
strojka“

Za výjimečnou osobnost a autoritu ve svých řadách označují čle-
nové „Spolku Švejků“ Ivo Roháče (59 let) z Olomouce. Jeho malá 
fi rma o čtyřech pracovnících se zabývá tuze ušlechtilou činností- stav-
bou a restaurováním varhan, hudebních automatů, orchestriónů a fl a-
šinetů. Čili zachováním historického krásna pro budoucí generace, 
renesancí hmotných zázraků pro potěchu sluchu i zraku. „Fungovat 

jsme začali roku 
1987 po vyhlášení 
„Perestrojky“ v So-
větském svazu,“ 
říká vyučený me-
chanik klávesových 
hudebních nástrojů, 
„Zřídili jsme si rov-
něž půjčovnu, kde 
poskytujeme staré  
zvukové exponáty 
organizátorům lido-
vých produkcí - ma-
sopustů, poutí atd. 
Za těch necelých 
40 let působení naší 
fi rmy na trhu jsme, 
myslím, razantně 
napomohli rozvo-
ji kultury doma 
i ve světě a máme 
z toho radost,“ svě-

řuje se citlivý umělec se srdcem na pravém místě.
Rukama olomouckých specialistů prošly za onu úctyhodnou dobu 

stovky zajímavých zakázek. A často se jednalo o opravdové zázraky, 
vytrysklé z nejryzejší lidské fantazie a zrozené zpoza zlatých rukou:  
„Z devadesáti procent jsme se zabývali varhanami. Například na hra-
dě Šternberk jsme restaurovali varhanový stroj, sloužící kdysi šlechtě. 
Varhanům hradu Bouzov jsme vrátili hlas, aby mohly okouzlovat ná-
vštěvníky během prohlídek. Pro legendárního umělce Jiřího Suchého 
jsme zase instalovali na půdě divadla „Semafor“ automatický klavír. 
Do Jičína od nás putoval netradiční varhanní „jubox“ na mince,“ pře-
bírá pestrou mozaiku vzpomínek na složení téměř čtyřicetiletého re-
pertoáru pracovních nástrojů v souladu se šikovnými prsty pan Ivo.

Zaměstnanci fi rmy prý měli v práci také mnoho orchestriónů. 

Snad jim do úplnosti chyběl jen ten ze seriálu „Chalupáři“: „Hodnota 
takové „hrací skříně“ se může pohybovat okolo hranice pěti miliónů 
korun. Pro srovnání - za to by byl barák na dědině. V časech C. a K. 
monarchie se za vlastnictví orchestriónu dokonce vybíral poplatek. 
To zůstalo v platnosti i za první republiky. Taková současná „Osa“, 
usmívá se sympatic-
ký hudební patriot.

Kapitolu samu 
pro sebe tvořili od-
nepaměti fl ašinety. 
„Nejmohutnějšího 
„boomu“ dosáhla je-
jich obliba na přelo-
mu 19. a 20. století. 
A jak se obecně ví, 
po 1.světové válce je 
získávali frontoví in-
validé. Dnes lze fl a-
šinety vidět převáž-
ně v muzeích, i když 
v soukromých rukou 
jich také ještě zůsta-
lo poměrně dost,“ 
dává k dispozici svůj 
přehled Ivo Roháč.

Jedna taková „fl ašinetová“ rarita byla pečlivě ukrytá pod střechou 
maringotky. Nádherný kus pouťového fl ašinetu tam odpočíval rov-
ných sto let. Rodina „světských“ ho na světlo vytáhla až po roce 1989. 
Teprve pak majitelé zjistili, že se nedochovaly některé součástky. 
„Aby byl fl ašinet zase plně funkční, musely se komponenty speciálně 
objednat na zakázku. A to za drahé peníze!,“ vrací se k nedávné zakáz-
ce „super de luxe“ zachránce a spasitel muzikálního dědictví předků. 
Restaurování onoho pouťového „fešáka“ ve fi nále dosáhlo částky půl 
miliónu korun! „V roce 1999 jsme zhotovili vlastně jen tak z rece-
se fl ašinet ze dřeva. Od té doby jsme zavedli moderní výrobu replik 
a ročně jich prodáme tak deset. Na tuhle speciální práci se dokonce 
poskytuje dotace z fondů Evropské unie! Nám třeba přijde do fi rmy 
e-mail od nějakého nadšence, že si na určitém srazu  fl ašinetářů vyfo-
til naše logo a má vážný zájem o výrobek od nás. Podle velikosti při-
jde taková replika do 50 000 až 100 000 korun,“ potvrzuje uznávaný 
expert z Olomouce.

Spolu s ním do Buzic přicestoval také jeho spolužák a kamarád 
Vladimír Srnský z Hradce Králové. I ten je mistrem v totožné branži:  
„Prodávám pianina. Mou skutečnou specializací je ale oprava starých 
klavírů PETROF z 30.let 20.století. To už dnes nikdo neumí,“ sděluje 
další  „fachman“, co v této oblasti „kope I. ligu“.

Kumpanie odívaná za vlastní
Kde si lze pořídit rakousko-uherskou uniformu, v jaké na 

14. ročníku „Odemykání cyklistických studánek na Blatensku“ pó-
zovali členové spolku „Švejků“? Tuhle otázku si jistě položili mnozí 
z přítomných. Odpověď poskytl ochotně buzický rodák a zakládají-
cí člen spolku Miroslav Kilián: „Základ uniformy lze pořídit za cca 
10 000 korun. I se zimní výstrojí stojí komplet 18 000 korun. Všichni 
si tyhle stejnokroje objednáváme a platíme sami,“ uvádí.

C. a K. úbory se vyrábí na dvou místech České republiky - 
v Ostravě a Bořanovicích u Prahy.

Kombinace armádního oddílu ve službách císaře pána a cyklistic-
kých nadšenců se v hospodě „U Čiláka“ ukázala jako šťastná volba.  
„Švejkové“ neváhali osedlat kola, velocipedisté zase vedle neobvyklé 
podívané bytostně přilnuli k archivní muzikantské produkci, kterou 
již dnes lze jen stěží vyladit v rádiu nebo televizi. Oba tábory si prostě 
a jednoduše padly do noty!

Zaplať pánbůh, že si dnes mohou lidé na vojnu jen hrát! A Dej 
Bůh, aby to tak zůstalo!

Vladimír Šavrda
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